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 عضو کمیته تخصصی مبحث دهم 
رات ملی ساختمان: مقر

باید تدابیری برای تولید 
سازه های مختلف اتخاذ شود

3

)نشست اول - بهار 1403(ویژه نامه نشست اساتید و پژوهشگران سازه های فولادی کشور

 رئیس کمیته تخصصی مبحث دهم 
رات ملی ساختمان: مقر

بازرسی و نظارت های فنی در سازه های 
فولادی باید جدی گرفته شود

رئیــس هیئــت  مدیــره انجمن ســازه   های فولادی ایــران گفت: نشســت امروز 
بهانه ایســت تــا بتوانیم مباحث و چالش هــای موجود، چه در زمینه طراحــــی و 
چه در زمینه اجرای سازه های فولادی را به بحث و گفت وگو بگذاریم تا از بیانات 
اســاتید و صاحب   نظران این حوزه بهره مند شده و راهکارهای عملی برای برون 

رفت از این چالش ها را ارائه دهیم. 
 دکتــر ســیامک ایپکچی عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتــی امیرکبیر )پلی 
تکنیــک تهــران( و رئیــس هیئــت مدیــره انجمــن ســازه   های فــولادی ایــران، در 
اولین نشســت تخصصی اساتید و پژوهشگران سازه   های فولادی که با مدیریت 
انجمــن ســازه   های فــولادی ایران و به پیشــنهاد اعضای هیئــت  مدیره و کمیته 
راهبردی انجمن ســازه   های فولادی ایران در محل مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی برگزار شد، گفت: در این نشست اعضای کمیته مبحث دهم مقررات 
ملــی ســاختمان، اســاتید و پژوهشــگران ســازه   های فــولادی، اعضــای ســازمان 
نظــام مهندســی، کمیته مقــررات ملی ســاختمان و مرکز تحقیقات راه، مســکن 
و شهرســازی حضــور دارند. در واقع، اولین نشســتی اســت کــه به همت انجمن 
سازه   های فولادی ایران برگزار می شود تا بتوانیم به یک هم افزایی در زمینه حل 

معضلات صنعت فولاد کشور در حوزه طرح و اجرا دست پیدا کنیم.
گفتنی است در این نشست، اساتید پیشکسوت سازه   های فولادی و اعضای 
محترم کمیته مبحث دهم ملی ساختمان و نیز اساتید دانشگاه ها حضور دارند 

تا به  صورت جدی در زمینه سازه   های فولادی به بحث و گفت وگو بپردازند. 
نشســت امروز بهانه ایســت تا بتوانیــم مباحث و چالش های موجــود، چه در 
زمینــه طراحــــی و چــه در زمینه اجرای ســازه های فولادی را بــه بحث و گفت وگو 
گذاشــته و از بیانات اســاتید و صاحب   نظران این حوزه بهره مند شــویم تا از این 
طریــق بــه راهکارهای عملی  برای بــرون رفت از این چالش هــا را ارائه دهیم و در 
عین حال بتوانیم از نتایج این گفت وگوها، محورها و موضوعاتی را برای کنفرانس 
ســازه و فــولاد امســال در نظــر گرفتــه و کنفرانســی پربــار و در شــأن انجمــن برگزار 

نماییم.
 تلاش ما هر ســاله برگزاری کنفرانســی اســت که بتواند به صنعت فولاد کشــور 
کمــک کرده و راهکارهایــی را در بخش های مختلف طراحی و اجرای ســازه   های 
فولادی به نمایش بگذارد و در مجموع، بتواند کیفیت ساخت  و سازهای فولادی 

را ارتقا دهد. 
مغفول ماندن بحث رتبه بندی تولیدکنندگان سازه های فولادی در کشور

کنــون در ســال دوم آن  کــه هــم  ا وی افــزود: در دوره جدیــد هیئت مدیــره 
هستیم، با راهنمایی اساتید سعی کردیم در زمینه های مختلف علمی، صنعتی 
و پژوهشــی فعالیت هایــی را رقــم بزنیــم کــه بــه  صــورت مختصر بــه آن ها اشــاره 
می شود. از جمله مهم ترین  این فعالیت ها می توان به انعقاد تفاهم نامه هایی با 
سازمان های مختلف از جمله ذوب آهن اصفهان، انجمن صنفی تولیدکنندگان 
و تعاونی هــای فــولاد و مجموعه هایــی که بــه  صورت صنعتی و جدی در کشــور 
در حال فعالیت هســتند، اشــاره نمود. همچنین با مرکز تحقیقات راه، مســکن 
و شهرسازی در حال انعقاد یک تفاهم نامه همکاری هستیم. همچنین بحث 
رتبه بنــدی تولیدکننــدگان ســازه های فــولادی یکــی از مباحــث مهــم و کلیدی 
انجمن سازه های فولادی است که در سال های گذشته مغفول مانده بود. مرکز 
تحقیقات در رابطه با بحث قیر و آســفالت در گذشــته فعالیت های گسترده ای 
کیفیــت محصــولات در ایــن حــوزه را بــه  انجــام داده و بحث هــای تولیــدی و 
 صــورت جدی دنبال می کند. اما متاســفانه چنین کاری هنــوز در زمینه فولاد و 
تولیدکنندگان فولاد در کشور انجام نشده است. با تلاش دوستان همکار صنعتی 
در هیئت مدیــره، جنــاب آقایــان دکتر کرمی راد، مهندس صــدر و مهندس برزگر 
انجمن موفق شد یک سند رتبه بندی را تهیه کند. همچنین با مرکز تحقیقات 

کره شده تا از این طریق بتواند با یک همکاری خوب این رتبه بندی را  وارد مذا
به مرحله اجرایی برســاند. ایپکچی گفت: یکی از بحث های دیگری که انجمن 
ســازه های فــولادی بــه آن پرداختــه، موضوع اصــلاح الگوی مصرف ســازه های 
فــولادی اســت. مــا در کنفرانس ســال گذشــته در پنــل صنعتی، عبــارت اصلاح 
الگــوی مصرف ســازه های فــولادی را برای اولین بار مطرح کردیــم و پیرامون آن 
مباحث فنی مختلفی مطرح شد. بر همین اساس گفتگوهای زیادی را با اساتید 
اهل فن و همکاران صنعت فولاد انجام دادیم. آنچه در طراحی متعارف اســت 
کثر مشــاوران به این نحوه طراحی عادت دارند، اســتفاده از مقاطع ســاخته  و ا
شــده از ورق اســت. این درحالی اســت که پروفیل های نورد شــده می   توانند به 
عنــوان یــک جایگزیــن جــدی در این حــوزه مورد اســتفاده قــرار گیرنــد. درواقع 
اســتفاده از پروفیل ها بســیاری از مشــکلات مقاطع ســاخته شــده از ورق نظیر 
اتصال جوشی اجزای فولادی و مباحث نظارت را نداشته و در نتیجه می تواند 
صرفه   جویی قابل توجهی در هزینه و زمان ساخت سازه های فولادی را رقم زند. 
در بحث اصلاح الگوی مصرف ســازه های فولادی، نشســت هایی با وزارتخانه و 
مجموعه ذوب آهن داشــتیم و به تفاهم هایی رســیدیم. شــرکت ذوب  آهن نیز 
در این زمینه ابراز علاقه مندی کرده که خودش را به سمت تولید پروفیل های 
گر بتوانیــم از پروفیل های موردنظر  بهینــه در گریــد St37، و St52 ســوق دهد. ا
در صنعت ساخت  و ساز استفاده کنیم، به لحاظ صرفه جویی در زمان، هزینه 
و ســاخت، پیشــرفت های خوبــی را شــاهد خواهیــم بود. بــه  طوری کــه 70 تا 80 
درصد ساختمان های هفت و هشت طبقه را با این پروفیل ها می توان ساخت. 
کنون انجمن در دســتور کار خود قرار داده و با مجموعه ذوب  این طرح را هم  ا
 آهن وارد همکاری شــده اســت، تا جایی که یک قرارداد جدی را به  زودی با این 
مجموعه منعقد خواهد کرد. امروزه با صحبت هایی که با مجموعه های صنعتی 
نورد در کشــور داشــتیم، این آمادگی ایجاد شــده اســت که کارخانجات نوردی 
تجهیزات نورد خود را متناسب با پروفیل های بهینه بروزرسانی کرده و در نتیجه 

در صحنه رقابت تأمین این پروفیل ها در بازار سهم بیشتری داشته باشند. 
موضــوع ســوم، بحث ارتباط بــا صنعت اســت و در این زمینــه بازدیدهایی از 
کارخانه هــا را بــرای دانشــجویان در نظر گرفتیم. دانشــجویان مباحث تئوریک و 
نظری را از زبان اساتید در دانشگاه ها می شنوند، ولی هیچ حس ملموسی از سازه 
فولادی ندارند؛ بنابراین با استفاده از بازدیدهای در نظر گرفته شده، دانشجویان 
از نزدیــک بــا روش هــای تولید و ســاخت ســازه های فولادی آشــنا می شــوند. در 
همین راستا، دانشگاه های صنعتی امیرکبیر، دانشگاه شهید رجایی و دانشگاه 
خواجه نصیر بازدیدهایی را برای دانشــجویان ترتیب دادند. در بخش ارتباط با 
کار و آموزش پایدار(  صنعت، یک مسأله دیگر بحث دوره های کارآموزی و کوآپ )
است. در این نشست از اساتید محترم دانشگاه خواهش می   کنیم دانشجویانی 
که علاقه مند به دوره های کارآموزی هستند و یا می خواهند بورسیه بگیرند را به 
انجمن معرفی نمایند تا زمینه ارتباط آن   ها با مجموعه های صنعتی تدارک دیده 

شود. 
انتشار نشریه انجمن سازه های فولادی برای نخستین بار

دکتر ایپکچی ادامه داد: یکی از اقدامات دیگری که با همکاری انجمن صورت 
گرفتــه بحــث انتشــار فصلنامه ســازه و فولاد بــرای اولیــن بــار در دو دهه فعالیت 
کنون دو شماره منتشر شده و این کار  انجمن سازه های فولادی ایران است. هم  ا
برای اولین بار در مباحث صنفی، فنی و علمی در زمینه سازه های فولادی انجام 
شــده اســت. قبلاً فصلنامه یا نشــریه ای در حوزه ســازه های فــولادی که مقالات 
علمی در این زمینه منتشر کند و به دغدغه های صنعت فولاد بپردازد، در کشور 
وجود نداشت. این مهم از سال پیش به همت کمیته انتشارات انجمن محقق 

شده و در حال انجام است.

دکتر ایپکچی، رئیس هیئت مدیره انجمن سازه های فولادی ایران:

نشست سازه های فولادی بهانه ای برای بیان چالش های موجود در صنعت فولاد

دکتر احمد کرمی راد نایب رئیس هیئت 
مدیره انجمن سازه های فولادی ایران:

 تولید سالیانه 
یک  میلیون تن سازه های 

 فولادی استاندارد 
در کشور

وعی دبیر انجمن سازه های فولادی ایران: ر دکتر علی مز

 پرداختن به 
 راهبردهای کلیدی 
 سازه های فولادی 

در جهت رفع چالش ها

ی عضو کمیته تخصصی مبحث دهم  دکتر اباذر اصغر
رات ملی ساختمان : مقر

 در مباحث مقررات 
 ملی ساختمان

 به ویژه مبحث دهم 
نیاز به روشنگری داریم

وفسورعلی اکبر آقاکوچک   پر
رات ملی ساختمان:  عضو کمیته تخصصی مبحث دهم مقر

طی سال های اخیر حجم فعالیت صنعت و دانشگاه 
در انجمن سازه های فولادی گسترش یافت 

 دکتر نادرفنائی عضو هیات علمی 
دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی:

 تشریح دلایل گران شدن 
سازه های فولادی

ی قمی عضو هیئت علمی  وفسور سعید صبور  پر
دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی:

 عمر ساختمان ها در ایران 
حدود 25 سال است
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رضا قیامی آزاد عضو هیئت مدیره انجمن سازه های فولادی ایران  دکتر امیر
و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران:

 برگزاری هفت دوره آموزشی 
طی هفته های آینده 

 نشست سازه های فولادی بهانه ای  نشست سازه های فولادی بهانه ای 
1برای بیان چالش های موجود در صنعت فولادبرای بیان چالش های موجود در صنعت فولاد

دکتر ایپکچی: 
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پروفســور شــروین ملکــی عضــو کمیتــه تخصصــی مبحــث دهــم 
مقــررات ملــی ســاختمان و عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه صنعتــی 
شریف، گفت: در حال حاضر به نظر می رسد که در کشور سازه های 

فولادی بسیار گران تر از اسکلت بتنی شده است. شاید یک 
اســکلت بتنــی متــر مربعــی حــدود دو یا ســه میلیون 

هزینه داشته باشد، ولی تفاوت بسیار زیادی دارد 
و به ضــرر تولیدکنندگان فولاد و در کل جامعه 

فولادی کشــور اســت. بایــد تدابیــری در این 
زمینه اندیشیده شود.

کمیتــه  پروفســور شــروین ملکــی عضــو 
ملــی  مقــررات  دهــم  مبحــث  تخصصــی 

ســاختمان و عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه 
مشــکل  گفــت:  ادامــه  در  شــریف،  صنعتــی 

عمــده ای در ارتبــاط بــا ســازه های فــولادی در 
کــه در جهــان  کشــور وجــود دارد. مطلــع هســتید 

تفــاوت بیــن قیمت ســاخت  ســازه های فــولادی و بتنی 
بسیار زیاد نیست و رقابت تنگاتنگی با یکدیگر دارند. در حال حاضر 
بــه نظــر می رســد کــه در کشــور ســازه های فــولادی بســیار گران تر از 
اسکلت بتنی شده است. شاید یک اسکلت بتنی متر مربعی حدود 
دو یا سه میلیون هزینه داشته باشد، ولی تفاوت بسیار زیادی دارد 
و به ضرر تولیدکنندگان فولاد و در کل جامعه فولادی کشــور اســت. 

باید تدابیری در این زمینه اندیشیده شود.
وی افزود: در این زمینه به مقاطع بهینه  شــده برای ســتون نیاز 
است. مشکلی نیست که بتوانیم ستون های جعبه ای و ستون های 
کــس را بــا تمام مشــکلات کنــار بگذاریــم؛ چرا کــه در زمینه  با
ســاخت ستون های جعبه ای مشــکلات زیادی برای 
ســازندگان اسکلت فولادی وجود دارند. لذا بنده 
پیشنهاد استفاده از ستون های I  شکل بهینه 
را می پســندم. مثلاً در کشــور امریکا با مقطع 
W۱۴ )یعنــی مقطــع بــا عمــق ۱۴ اینــچ( کل 
ســاختمان را راه انــدازی می کننــد و عمق را 
گــر بخواهیم در  نیــز زیاد نمی کننــد. امروزه ا
کشور خودمان یک ستون پروفیل I بسازیم، 
بایــد در چــه انــدازه ای باشــد؟ ضخامــت آن 
چقــدر باشــد تــا بتوانیــم در ساختمان ســازی 
کشور حداقل از چهار یا پنج طبقه تا ۱5 و 20 طبقه 
مصرف کنیم. پس باید روی ســتون I  شــکل کار شــود تا 
بتوان شکل و ابعاد بهینه  آن را بدست آورد. ممکن است این سؤال 
گر بخواهیم این ســتون I  شــکل را استفاده  پرســیده شــود که حال ا
کنیــم، چــون یــک طــرف آن قــوی و ســمت دیگــرش ضعیف اســت، 
اســتفاده از آن بهینــه نیســت؟ این موضــوع در خارج از کشــور حل 

شده، ولی در کشور ما هنوز نتوانستیم آن را برطرف نماییم.

رات ملی ساختمان  عضو کمیته تخصصی مبحث دهم مقر

 باید تدابیری برای تولید 
سازه های مختلف اتخاذ شود

عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه تهران، گفــت: درخصــوص پرداختــن، تبلیغ و 
یــا به قول معروف روشــنگری جامعه مهندســی ایــران در مباحث مقــررات ملی 
ساختمان، به  ویژه مبحث دهم، قسمت های مختلفی نیاز به روشنگری دارند. 

امروزه با وجود اینکه در بحث تحلیل و طراحی برای پایداری نســبت به 
ویرایش های قبلی زحمات زیادی تقبل شده است، هنوز جامعه 

مهندســی نحوه در نظر گرفتن ســختی چشــمه اتصال را به 
 درستی نمی داند.

 دکتــر ابــاذر اصغــری عضو کمیتــه تخصصی مبحث 
دهــم مقــررات ملــی ســاختمان و عضــو هیئــت علمی 
گفــت: ضمــن تشــکر از همــکاران،  دانشــگاه تهــران، 
می خواهــم گریــزی بــه مطالــب آقــای دکتــر کرمــی راد 

داشــته باشــم کــه فرمودنــد ســالیانه یــک  میلیــون تن 
فــولاد اســتاندارد تولید می شــود. این ســؤال بــرای بنده 

گر از دوســتان بپرســم که فولاد تولیدی به  مطرح اســت، ا
لحاظ پارامتر Z در چه کلاسی است، می توانند بگویند Z۱5 یا 

Z25 یا Z35 است؟ و یا اینکه در چه سازه هایی باید استفاده شوند؟ 
آیا مشــخص اســت که نســبت تنش تســلیم مورد انتظار به تنش تســلیم اسمی 
مختص هر کارخانه، چه اعدادی باید در طراحی اســتفاده شــوند؟ آیا مجموعه 
ذوب آهــن می توانــد بگویــد ضریــب Ry آن ها چقدر اســت؟ بنــده تقاضــا دارم با 
آقایانی که در ارتباط هستید، در حوزه این استانداردها بحث و گفت وگو صورت 
گیــرد. در واقــع ایــن پارامترهــا در تولید فولاد لحاظ شــده اند و در طراحی بســیار 

کنون ۴00 نوع فولاد در شــرکت های مختلف تولید می شود و  مهم هســتند. هم ا
این  طور نیســت که در اســکلت فولادی تنها از یک جنس اســتفاده شود. ما در 
دنیا شــاهد هســتیم که از انواع مختلف تیرچه و تیر اســتفاده می کنند. مباحث 
مختلف از این دســت، بیشــتر بیان گر ضعف ما در صنعت فولاد اســت. 
درخصــوص پرداختــن، تبلیــغ و یا روشــنگری جامعه مهندســی 
ایــران در مباحــث مقررات ملی ســاختمان، به  ویژه مبحث 
دهــم، قســمت های مختلفــی نیاز بــه روشــنگری دارند. 
امــروزه با وجــود اینکه در بحث تحلیــل و طراحی برای 
پایداری نســبت به ویرایش های قبلی زحمات زیادی 
تقبل شده است، هنوز جامعه مهندسی نحوه در نظر 

گرفتن سختی چشمه اتصال را به  درستی نمی داند.
سیســتم های  انــواع  خصــوص  در  همچنیــن 
گفــت: در سیســتم مهاربندهــا، سیســتم  جدیــد بایــد 
مهاربندهــای چند ردیفــی برای ســاختمان های صنعتی 
فراهــم آمــده اســت. بســیاری از محاســبان همچنــان تصــور 
می کنند که سیستم  مهاربندهای چند ردیفی همان سیستم های 
کنون در دو سطح آورده شده است. در مبحث  متعارف مهاربندی هستند. هم  ا
دهم به ویرایش جدید معرفی سیستم های مختلط  اشاره شده اما هنوز جامعه 
مهندســی در اجزای یک ســتون فولادی با یک دیوار برشی ابهام دارند و مقصر 
ما هســتیم. بنابراین، انجمن ســازه های فولادی مرکز خوبی است و می تواند به 

 ترتیب به ابهامات این نوع سیستم ها بپردازد.

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران مطرح کرد؛

 در مباحث مقررات ملی ساختمان
به  ویژه مبحث دهم نیاز به روشنگری داریم

کمیتــه تخصصــی مبحــث دهــم مقــررات  رئیــس 
کلیــدی در  گفــت: یکــی از مباحــث  ملــی ســاختمان 
تمــام بخش هــا بحــث اجــرا اســت و نیــاز بــه کار دارد 
تا اطمینان بخشــی در ایــن حوزه را ایجــاد و نهادینه 
آن، بحث هــای بازرســی و  بــه  دنبــال  کنــد. طبیعتــاً 
بــه  بایــد  فــولادی  ســازه های  در  فنــی  نظارت هــای 

صورت جدی دنبال شوند.
پروفســور ســید رســول میرقــادری، رئیــس کمیتــه 
تخصصــی مبحــث دهــم مقــررات ملــی ســاختمان و 
عضــو هیئت علمــی دانشــگاه تهران، گفت: تشــکیل 
و  مژثــر  بســیار  اهــداف  پیشــبرد  در  جلســات  ایــن 
تاثیرگذار اســت و بهتر اســت نشســت های تخصصی 
بــه صــورت دوره ای برگــزار شــود تــا بتواننــد پیرامــون 
ســرفصل هایی که جزء مسائل و مشکلات سازه های 
فولادی اســت، همفکری و هم افزایی داشته باشند. 
بــا اینکــه ســازه های فولادی در کشــور قدمت بســیار 
بالایــی دارنــد، یــک نظــام مشــخص، چــه در بخــش 
تولیــد مصالــح پایــه و چــه در بخش مباحــث مربوط 
ایــن  برگردانــدن  اســت.  نشــده  نهادینــه  اجــرا  بــه 
موضــوع به چرخــه منظــم و اطمینان بخــش زمان بر 
اســت. البته در چند ســال اخیر وضعیت ســازه های 
فــولادی در بحــث طراحــی و مصالح، پیشــرفت های 
همچنــان  ولــی  اســت؛  داشــته  قابل ملاحظــه ای 

معضلات بســیار زیادی در مباحــث کیفیت و کمیت 
، بحــث تفــاوت قیمــت مطرح  داریــم؛ از ســوی دیگــر
شــده و بعضی اوقات ســازه های فولادی در رقابت با 
ســایر ســازه ها عملاً تا انــدازه ای مقبولیت خــود را به 
لحــاظ هزینه تمام  شــده از دســت داده   انــد. لذا این 
موضوعات باید ریشه یابی شوند. طبیعتاً یکی از این 
بخش ها، تولیدکنندگان پایه فولاد هســتند و باتوجه 
کــم تولیدکننــدگان مصالح فــولادی که به  بــه تعــداد 
کار تولیــد ورق، پروفیــل و میلگــرد می پردازند، شــاید 
بتــوان یــک جمــع تخصصــی را بــرای تولیدکننــدگان 
کــرد تــا بتوانند در یــک نظام و ســازمان روی  فراهــم  
بــه لحــاظ  کشــور )چــه  نیازهــای  تولیــد و شــناخت 
اندازه هــای ورق هــا و پروفیــل و چــه بــه لحــاظ برنــد 
و کیفیــت و مشــخصات فنــی( همکاری مؤثر داشــته 
باشــند و ایــن چنــد مجموعــه تولیدکننــده فــولاد در 
کشــور را سروســامان دهنــد. همچنیــن کارخانجــات 
و  الکتــرود  فنــی  اجــزای  مهــره،  و  پیــچ  تولیدکننــده 
جوش، وســایل جوشــکاری و قطعات نیــز نظم داده 

شوند.
کنار این مســائل مهم، یکی از مباحث کلیدی  در 
در تمــام بخش ها بحث اجرا اســت و نیاز به کار دارد 
تا اطمینان بخشــی در ایــن حوزه را ایجــاد و نهادینه 
کند. همچنین بایستی در این خصوص از استاندارد 

)دســتورالعمل (های مختلــف کمــک گرفتــه شــود تــا 
تــراز توانمنــدی اجرایی کشــور افزایش یابــد. طبیعتاً 
بــه  دنبال آن، بحث های بازرســی و نظارت های فنی 
در ســازه های فــولادی بایــد به صورت جــدی دنبال 

شــوند و محصــول نهایی و تحویلی بــه لحاظ مصالح 
پایــه، طراحــی و بــه لحــاظ اجــرا و بازرســی و نظــارت 
بــه  هــم پیوســته شــوند و چنانچــه ایــن حلقه هــای 
زنجیره  ای، پشــت  ســر هم و موازی نبوده و هرکدام از 

این ها مخدوش شــود، به محصــول نهایی نخواهیم 
رسید. لذا بنده فکر می کنم نیاز است در بخش های 
کشــور  مختلــف، دســت اندرکاران ســازه های فولادی 
را تهیــه  کامــلاً معمولــی، ســرفصل هایی  بــه صــورت 
کــه روی آن   هــا تحقیقات انجام شــده باشــد تا  کننــد 
در جهــت رفــع مشــکلات ریشــه یابی صورت گیــرد. از 
طرف دیگر بحث بازار نیز بســیار تعیین کننده اســت. 
کــه روی ســازه فــولادی  بحــث رقابتــی و اینکــه کاری 
قبــلاً  باشــد.  توجیه پذیــر  شــود  انجــام  می خواهــد 
ســازه های فولادی که در کشــور اســتفاده می شــدند 
بیشــتر از ســازه های بتنــی بودنــد امــا الان برعکــس 
شــده اســت. ایــن موضــوع بیشــتر بــه دلیل مســائل 
گــران بــودن ســازه های فــولادی اســت.  اقتصــادی و 
در ایــن زمینــه توصیــه جــدی بنــده این اســت که از 
کامپوزیت بیشتر استفاده شود.  امکانات ســازه های 
کــز تحقیقات  چــه در بحــث دانشــگاهی و چــه در مرا
چهــار   در  راهکارهایــی  بایســتی  کاربــردی،  و  نظــری 
بخــش: تولید مصالــح پایه، بحث هــای طراحی، اجرا 
و بازرســی و نظارت، معضلات بررســی شوند. انجمن 
نیــز در این خصوص لیســتی تهیــه نماید و در اختیار 
کــز تحقیقاتی قــرار دهد. در  اســاتید دانشــگاهی و مرا
کنار این موضوع، دوستان در صنعت این تحقیقات 

را حمایت مالی نمایند.

طی سال های اخیر حجم فعالیت صنعت و دانشگاه در انجمن سازه های فولادی گسترش یافت 
عضو کمیته تخصصی مبحث دهم مقررات ملی ساختمان، گفت: یکی از زمینه هایی که به اقتصاد سازه های 
فولادی کمک می کند، بحث عایق حرارتی است. به نظر می آید ضوابطی که در حال حاضر در مباحث مقررات 

ملی ساختمان وجود دارند، بسیار علمی و دقیق تر باشند.
کوچــک عضــو کمیته تخصصی مبحث دهــم مقررات ملی ســاختمان و عضو هیئت  کبــر آقا  پروفســور علی ا
علمی دانشگاه تربیت مدرس، گفت: انجمن فعالیت های خوبی را شروع نموده و بحث ارتباط بین صنعت و 
دانشگاه را به صورت یک مجمع مشترک برای دانشگاه ها و صنعت  فراهم دیده تا ارتباطات برقرار شود. اقدام  
بســیار خوبی اســت و در گذشــته نیز چنین ارتباطی بوده اما طی دو ســال گذشــته حجم و وســعت فعالیت ها 

بسیار چشمگیر بوده است و بنده نیز آرزوی موفقیت دارم.

عایق حرارتی می تواند به اقتصادی بودن سازه های فولادی کمک کند
کوچک، عضو هیئت علمی دانشــگاه تربیت مدرس، گفت: بحث مربوط به اقتصاد ســازه های  پروفســور آقا
فولادی مطرح شد، می خواهم نکته ای را در این زمینه مطرح کنم. یکی از زمینه هایی که می تواند به اقتصاد 

سازه های فولادی کمک کند، بحث عایق حرارتی است. به نظر می آید ضوابطی که در حال حاضر در مباحث 
مقررات ملی ســاختمان وجود دارند، بســیار علمی و دقیق تر باشند. ضخامت لازم برای پوشش عایق حرارتی 
وابســته به نوعی سیســتم  ســازه ای اســت؛ در حقیقت ســوال می   شــود پیش از وقوع حادثه نســبت تقاضا به 
ظرفیــت ناشــی از بارهــای ثقلی در هنگام وقوع آتش چه چیزی می تواند باشــد؟ چند ســالی اســت که در این 

زمینه تحقیقاتی در حال انجام است. 
بــه نظــر بنــده یکــی از زمینه هایــی که لازم اســت محققان دانشــگاه و صنعت دنبــال آن باشــند، معیارهای 
کس با بتن پر می   شود، طبق  عایق بندی حرارتی است. نمونه ساده آن بحث CFTها است که وقتی ستون با
قاعده در واقع میزان عایق بندی حرارتی می تواند کمتر شــود. در تمام دنیا نیز همین کار انجام می   شــود. در 
بعضی از کدها و آیین نامه ها نیز به این موضوع اشــاره شــده اســت، ولی این موضوع آنچنان در روند متعارف 
طراحــی در ایــران مطــرح نبــوده و جــا نیفتــاده اســت. ایــن بخــش یکــی از زمینه هایــی اســت کــه می   تواند به 
 محققان کمک کنند تا تبدیل به آیین نامه شود؛ چرا که این مهم در کاهش هزینه سازه های فولادی تأثیرگذار 

خواهد بود.

بازرسی و نظارت های فنی در سازه های فولادی باید جدی گرفته شوند

پرداختن به راهبردهای کلیدی سازه های فولادی  در جهت رفع چالش ها
عضو هیئت  مدیره سازه های فولادی گفت: امیداوارم همیشه این پشتیبانی از طرف اساتید و نخبگان دانشگاه ها و پژوهشگرانی که به هر صورت در حوزه فولاد فعالیت می کنند، ادامه یابد تا بتوانیم در بحث 

سازه های فولادی پیشرفت قابل  توجهی نسبت به سال های قبل داشته باشیم.
، ضمن عرض خوش   آمدگویی به همکاران، گفت: امیداوارم همیشــه این پشــتیبانی از طرف  دکتر علی مزروعی دبیر انجمن ســازه   های فولادی ایران و عضو هیئت علمی دانشــگاه آزاد اســلامی واحد تهران مرکز
اســاتید و نخبگان دانشــگاه ها و پژوهشــگرانی که به هر صورت در حوزه فولاد فعالیت می کنند، ادامه یابد تا بتوانیم در بحث ســازه های فولادی پیشــرفت قابل  توجهی نسبت به سال های پیش داشته باشیم. 
همانطــور کــه آقــای دکتــر ایپکچی بیان کردند، امســال قرار اســت با همکاری دوســتان برنامه های کنفرانس و موضوعاتی که می توانند در پیشــبرد اهداف ســازه های فولادی، چه در حــوزه اجرا و چه در بخش 

طراحی مفید باشند را پیش ببریم.
، گفت: همانطور که اشاره شد، بحث بهینه کردن موضوع بسیار مهمی است که انجمن  مزروعی، عضو هیئت  مدیره و دبیر انجمن سازه های فولادی و عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران مرکز
ســازه های فولادی پیگیری می کند، اما انتظار می رود که بیشــتر روی  مبحث دهم کار شــود. بحث رنگ   کاری نیز هزینه بالایی دارد. درصورتی که ســازه ها در فضایی مثل تهران، اصفهان، شــیراز و یزد خوردگی 

کرد تا راهکارهایی برای کاهش هزینه ها ارائه شود.  ندارند و نیاز به رنگ آمیزی نیست؛ می توان آن را در مبحث دهم مقررات ملی ساختمان مطرح 
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دکتر سیامک ایپکچی عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی 
امیرکبیــر )پلی تکنیک تهــران( و رئیس هیئــت مدیره انجمن 
ســازه های فــولادی ایــران، با اشــاره به مــاده 33 قانــون نظام 
مهندســی گفــت: مــاده 33 قانــون نظــام مهندســی تدویــن 
مقررات را به عهده دولت و دولت هم به وزارت راه و شهرسازی 
محــول کرده اســت. الزامات طراحــی در مباحث مقررات ملی 
گنجانده شده   اند. موارد بهره   برداری و نگهداری نیز در مبحث 
22 تا حدی وارد شــده اســت. اما بحث اجرا مغفول مانده که 
دغدغه شورای تدوین مقررات نیز بوده است. در داخل کشور 
هیچ سند معتبر لازم الاجرا برای مهندسان تدوین نشده و در 
اختیارشــان نیست. البته عده ای از مسئولین شورای تدوین 
معتقد بوده و هستند که نباید برای این کار یک دستورالعمل 
واحــد ارائــه دهیــم و ذهن ناظر بــر یــک روش اجرایی متمرکز 
شــود. باید اجازه داد تا با تفکر بهترین فکر مهندســی را پیاده 
کنــد و خلاقیــت از بیــن نرود. به هــر حال یکــی از چالش های 
اصلــی در حال حاضر این اســت که یک ســند لازم الاجرا برای 

اجرای ساختمان در کشور موجود نیست. 
 وی افــزود: طبــق مــاده 3۴ قانــون نظــام مهندســی همه 
متولیان ساخت  و ساز شامل مالک، مجری، ناظر، شهرداری 
و نظــام مهندســی ملزم بــه رعایت مقــررات ملی هســتند، اما 
در ایــن میــان در برخــی از پروژه ها به دلیــل ناهماهنگی بین 
گوار در کشــور  ارگان هــای مختلــف بعضاً یک  ســری حوادث نا
اتفــاق می افتد. مثل حادثه متروپل یا حادثه پلاســکو و طبق 
روال گذشــته بعد از بروز حادثه نهادهای بالادستی به دنبال 
عوامــل مقصــر هســتند. درحالیکــه قاعدتاً حفــظ هماهنگی 
و یکپارچگــی بیــن ارگان های مختلــف باید همــواره درجریان 
باشد و همه عوامل زنجیره ساخت بایستی متعهد به رعایت 

مقررات ملی ساختمان باشند. 
کیفیت نیاز به تقویت   داشتن سازه های ایمن و با
بدنه علمی کشور در بحث های مقررات ملی دارد

رئیــس هیئــت مدیــره انجمــن ســازه های فــولادی ایــران، 
گفت: هر چند ارتقای بدنه مهندسی کشور در زمینه مباحث 
طراحی امری ضروری است، ولی واقعیت امر این است که در 
برخی موارد بالاستی یعنی دیدگاه مسئولان وزارت راه، مسکن 
و شهرســازی، نظام مهندسی، شهرداری و توجه و هماهنگی 
دائــم ایــن  ارگا ن هــا به یکدیگر برای ارتقای امر ســاخت و ســاز 
گــر می خواهیم  در کشــور مســئله بســیار مهمــی اســت.  لــذا ا
ســازه های ایمن، با ســلامت و با کیفیت داشــته باشــیم، باید 
عــلاوه بــر بدنه علمی کشــور، مباحث مقررات ملــی را  نیز ارتقا 

دهیم. 
انجمن علمی سازه های فولادی ایران، می تواند به 

 عنوان یک بازوی علمی و اجرایی در حوزه مقررات ملی 
ساختمان و استاندارد نقش بازی کند

وی ادامه داد: یکی دیگر از مســائلی که امروزه وجود دارد، 
بحث وجود مصالح غیر مرغوب و پروفیل های غیر استاندارد 
کشــور اســت. اداره اســتاندارد در زمینــه تولیــد، توزیــع  و  در 
مصــرف، ســه رســالت مهــم دارد. در ایــن میــان ســوال اصلی 

ایــن اســت که اداره اســتاندارد با وجود تعــداد محدود نیروی 
انسانی که در خدمت دارد، چقدر می تواند روی این مسائل، 
نگاه کنترلی جامع داشته باشد؟ یکی از وظایف و رسالت های 
اداره اســتاندارد وجود مصالــح مرغوب و با کیفیت در صنعت 
اســت و یکی از این صنایع، صنعت ســاختمان اســت. امروزه 
یکــی از گرفتاری های موجود بحــث مصالح و کیفیت فولاد در 
کشــور اســت و از ســوالات اصلی و دغدغه ها نیز این اســت که 
چقدر روی کیفیت فولادی که در سازه های فولادی استفاده 
می شــود نظــارت وجــود دارد؟ چقــدر پارامترهــای لــرزه ای و 
کنتــرل آن   هــا  مشــخصات مکانیکــی را می شناســیم و معیــار 
چیست؟ چه نهادی باید کنترل کند؟ البته که اداره استاندارد 
مســئول و متولــی آن اســت؛ ولی با همه تلاش هــا و همتی که 
عزیــزان در اداره اســتاندارد دارند، چقدر در این زمینه توفیق 
خدمــت داشــته اند؟ در این حوزه انجمن ســازه های فولادی 
ایــران بــر این باور اســت کــه می تواند بــا درک اهمیــت کنترل 
کیفیت مصالح فولاد در امر ساخت و ساز به  عنوان یک بازوی 
علمــی و اجرایــی در دفتــر مقررات ملــی ســاختمان و در اداره 
اســتاندارد نقــش بازی کند و ایــن نقش کنترلی را با اســتفاده 
از پشــتوانه اســاتید با تجربه و صاحب   نظران علــم و دانش به 
بهترین نحو ممکن به انجام برساند. استفاده از سرمایه های 
علمــی ارزشــمند اســاتید دانشــگاه های کشــور در ایــن حــوزه 
می تواند به برکات بسیاری در حوزه ساخت و ساز منتج شود. 

 ضعف جدی در ارتباط با زنجیره های ساخت 
در حوزه مسکن

ایپکچــی گفــت: بحــث بعــدی این اســت کــه در ارتبــاط با 
زنجیره های ساخت در حوزه مسکن ضعف جدی وجود دارد؛ 
یعنــی تولیدکننده فــولاد با پیمانکار و کارخانجات ســازه های 
فــولادی و نهایتاً مصرف کننده )مالکان( بعضــاً ارتباط خوب و 
مؤثری ندارند؛ به عبارت دیگر، در حال حاضر دستگاه مشاور 
و بسیاری از طراحان هنوز از پروفیل هایی که در سطح کشور 

تولید می شــوند، اطلاع درستی ندارند. زمانی که می خواهیم 
از پروفیــل H اســتفاده کنیم باید از ۱0 مرجع اســتعلام بگیریم 
یــا کارخانه هــای فــولادی گاهی با یکدیگر هماهنگ نیســتند 
و همیــن عــدم ارتبــاط و ضعــف هماهنگــی بیــن زنجیره های 
ســاخت مســکن، خــود می توانــد عامل قفل  شــدن سیســتم 
ســاخت و ســاز یا طرح و اجرای غیر اقتصادی باشــد. در این 
میان انجمن سازه های فولادی ایران می   تواند به  عنوان یک 
حلقــه مرکــزی بین عناصر ســاخت در حــوزه مســکن، ارتباط 
خوبــی برقــرار نمایــد. طــی دو ســال گذشــته انجمــن تــلاش 
نموده تا بین مجموعه های تولید فولاد در کشور نظیر شرکت 
کســین، کارخانجات و  ذوب آهــن، مجموعــه فــولاد مبارکــه و ا
تعاونی هــای فــولادی، انجمن هــای صنفــی و دســتگاه های 
مشــاور یــک وحــدت رویــه و ارتباط ایجــاد نمایــد و بحمدالله 
بــا تفاهم نامه هــای ایجاد شــده دسترســی به این مهــم را دور 
از انتظــار نمی بیند. درصــورت اعتماد ایــن نهادها به انجمن 
بــه عنــوان یک محور اصلــی در حلقه ارتباطــی صنعت فولاد، 
انجمن ســازه های فولادی می تواند در ایجاد این بستر نقش 
مهمی را ایفا کند. امروزه بحث کاستی در مدارک فنی پشتوانه 
مباحث مقررات ملی ســاختمان یک مساله و دغدغه جدی 
اســت. طبق فرمایش جناب آقای دکتر اصغری سیستم های 
جدید باربری جانبی و سه اتصال جدید و بسیاری از مباحث 
دیگــر وارد مبحــث دهــم شــده اســت، همه ایــن مــوارد قطعاً 
نیاز به پشــتوانه فنی شــامل مطالعات عددی و آزمایشگاهی 
دارد. بــا وجــود ســرمایه   های علمــی در کشــور، امروزه اســاتید 
دانشــگاه ها در انجام مطالعات آزمایشــگاهی با مشــکل مالی 
مواجــه هســتند و حامیــان مالــی در ایــن زمینــه عمــلاً وجود 
ندارنــد؛ در نتیجه مطالعات آزمایشــگاهی در کشــور به ندرت 
در حــال انجــام اســت. انجمــن ســازه های فــولادی می توانــد 
ایــن حلقه را با انجمن صنفی و صنعتگــران و تعاونی ها ایجاد 
نماید تا مشــکل کمبود بودجه های مالی مورد نیاز مطالعات 

گر  آزمایشــگاهی در حــوزه ســازه های فــولادی برطــرف شــود. ا
در دهه 70 و 80 در هر ســال به طور متوســط 20 تا 30 تســت در 
دانشــگاه های معتبر انجام می شــد، امروز در هر ســال تعداد 
کــه عنــوان  انگشت   شــمار تســت انجــام می شــود. همانطــور 
شــد، انجمــن می توانــد به عنــوان پشــتوانه علمی و بــا آوردن 
حمایــت مالی به اســاتید کمک کند تا این پروژه هــا راه اندازی 
شــود. همچنین نیاز اســت اســاتید به انجمن اعتماد کنند تا 
فعالیت های تحقیقاتــی راه بیفتد. چیزی که در مبحث دهم 

نیاز داریم، پشتوانه فنی است.  
وی، کمبــود راهکارهای اجرایــی جهت کنترل را یکی دیگر 
از مشــکلات جدی در حوزه ساخت و ساز عنوان کرد و گفت: 
بعضاً برخی دیتل ها و طراحی انجام شــده بر اســاس الزامات 
مبحــث دهم مقــرات ملی ســاختمان اجرایی نیســتند و نیاز 
است مهندسین مشاور و طراحان در این زمینه با صنعتگران 
و تیم هــای اجرایــی ارتبــاط خــوب و موثــری برقــرار نماینــد و 
بــه صــورت کامــل با اجرا آشــنا شــوند تــا طرح های ارائه شــده 
قابلیــت اجرا داشــته باشــند. بحث بعدی اینکــه آیین نامه    ها 
و راهنماهــای طراحــی و دســتنامه های فنــی اجرایــی بــرای 
یــا  اتصــالات  نیســت.  موجــود  کشــور  در  فــولادی  مباحــث 
کنیــم نیــاز بــه  کــه می خواهیــم طراحــی  سیســتم های باربــر 
راهنمــا دارند. همچنین موارد دیگری مثل بازنگری و تکمیل 
چک لیســت های نظارتــی و اجرایی، همــکاری در کلاس های 
ارتقــای پایه نظام مهندســی و فراخــوان در زمینه نظرخواهی 
از درفت هــای اولیــه مبحــث دهم مقــررات ملی ســاختمان از 
دیگر اموری هســتند که انجمن ســازه   های فولادی به خوبی 

می   تواند در آن ها نقش   آفرینی داشته باشد. 
ورود انجمن سازه های فولادی به فناوری های نوین 

رئیــس هیئــت مدیــره انجمــن ســازه های فــولادی ایــران، 
تصریــح کــرد: بحــث فناوری هــای نویــن یکــی از چالش هــای 
اصلی مرکز تحقیقات راه، مسکن وشهرسازی می باشد. تقاضا 
در این حوزه بســیار بالاســت و همــکاران بخش های مختلف 
مرکز شبانه  روز تلاش می کنند تا تقاضاهای مختلف را پوشش 
دهنــد؛ امــا قطعاً بــه دلیل محدودیت هــای نیروی انســانی و 
منابــع مرکــز تحقیقــات، امکان پاســخگویی کامل و ســریع به 
همــه متقاضیان وجود نداشــته و در برخی مــوارد یک ایده تا 
چندین ماه باید در نوبت منتظر بماند. در این میان انجمن 
ســازه های فــولادی ایران با ایجاد شــبکه ارتباطی گســترده با 
دانشگاه های کشور و استفاده از نیروهای کارآمد و متخصص 
علمی و دانشگاهی می تواند به طور مؤثر به عنوان بازوی فنی 
و اجرایی مرکز تحقیقات در به ثمر رســاندن ایده های نوین و 

فناورانه هم افزایی نماید. 
 باید تعرفه حقوق ناظران و بازرسان 

کنترل ساخت و سازها اصلاح و بازنگری شود
وی اضافــه کرد: یکی از مشــکلات اصلی در بحث ســاخت 
و ســاز، مباحــث نظارتی اســت. عدم همسان ســازی حقوق و 
مزایای ناظران ساختمان و تعرفه های ناهماهنگ با خدمات 
ارائه شده در این بخش بعضاً موجب نارضایتی این قشر شده 

و در نتیجه یکی از حلقه های اصلی و کنترلی ساخت و ساز در 
کشــور را با مشــکل مواجه نموده است. همکاری و هماهنگی 
انجمــن در زمینــه همسان ســازی حقــوق و مزایــای ناظــران 

ساختمان می تواند در این زمینه موثر واقع شود. 
 دعوت از صنعتگران ماهر 

برای تهیه فیلم و کلیپ های آموزشی
آمــوزش،  حــوزه  در  مهــم  مباحــث  از  یکــی  گفــت:  وی 
بــرای دانشــجویان اســت. طبــق  آموزشــی  تهیــه فیلم هــای 
ســیلابس های درســی، دانشــجویان در دانشــگاه بــه صــورت 
محدود با مســائل اجرای ســازه های فولادی آشــنا می شوند. 
پخ   زنــی،  جوشــکاری،  نحــوه  از  آموزشــی  کلیپ هــای  تهیــه 
نصــب  و  ســاخت  متعــدد  مــوارد  و  خــم کاری  ســوراخکاری، 
ســازه های فــولادی در آشــنا ســاختن دانشــجویان و ایجــاد 
روحیه اجرایی در آن ها می تواند نقش بسیار خطیری داشته 

باشد. 
موضــوع دیگــر ایــن اســت کــه در ســازمان برنامــه، معادل 
مبحــث نهــم مقررات ملــی، آیین نامــه بتن ایــران )آبــا( وجود 
دارد، اما برای مبحث دهم عملاً معادلی در دسترس نیست. 
یکــی از ایده هــا این اســت که انجمن کمک کنــد تا در مبحث 
دهم چنین معادلی در ســازمان بــرای مباحث طرح و اجرای 

سازه   های فولادی ایجاد شود. 
رئیــس هیئــت مدیــره انجمــن ســازه های فــولادی ایــران، 
گفت: با وجود تنزل سطح علمی دانشجویان در سراسر کشور، 
استفاده از سامانه های مجازی مکمل دروس دانشگاهی که 
بتوانــد تمــام دانشــجویان را پوشــش داده و مســائل علمــی و 
اجرایی متنوعی را ارائه نماید؛ از دیگر رسالت های مهم و ویژه 

انجمن سازه های فولادی می باشد. 
 متأسفانه در کشور از جوشکاران حرفه ای 

استفاده نمی شود
ایپکچــی گفــت: طــی چند دهــه گذشــته، اســتاد ارجمند 
جناب آقای مهندس طاحونی در دانشگاه امیرکبیر به تربیت 
دانشــجویان در زمینــه کارگاه جوش اهتمام داشــته اند. امروز 
بدنه اجرایی ســازه های فولادی کشــور بهِ جد نیازمند چنین 
آموزش هایــی اســت. بنابراین در اختیار داشــتن جوشــکاران 
حرفــه ای، دارای صلاحیــت و رتبــه یک از معضــلات جدی در 
کشــور می باشــد. متأســفانه در کشــور از جوشــکاران حرفه ای 
اســتفاده نمی شــود. در ســفری که در معیــت اعضای محترم 
کمیتــه تدویــن مبحــث دهــم مقــررات ملــی بــه کشــور ژاپــن 
داشــتیم، ایــن موضــوع در پروژه هــای اجرایــی کاملاً مشــهود 
بود؛ تمام جوشکاران دارای صلاحیت حرفه ای بوده و به طور 
کامل تجهیزات کارگاهی در اختیار داشتند. بعضاً جوشکارانی 
گواهینامه( دارنــد، نه آموزش  وجــود دارنــد که نه صلاحیــت )
دیده انــد و نه ادبیات کار را می دانند. باتوجه به وجود چنین 
معضلــی، انجمن ســازه های فــولادی ایــران می توانــد در یک 
ارتباط کاری مژثر و فشرده با مرکز تحقیقات، بحث  صلاحیت 
حرفه ای جوشــکاران ســاختمانی را به صورت جدی پیگیری 

نماید.

رئیس هیئت مدیره انجمن سازه   های فولادی ایران:

لاجرا برای اجرای ساختمان در کشور لزوم تدوین یک سند لازم   ا

نایب رئیس هیئت مدیره انجمن سازه های فولادی ایران

تولید سالیانه یک میلیون تن سازه های فولادی استاندارد در کشور
نائــب  رئیــس هیئــت  مدیــره انجمــن ســازه های فــولادی 
ایــران، گفت: امروز کارخانــه ای داریم که برای یک  میلیون تن 
ســازه های فولادی، گواهینامه اســتاندارد را پیاده ســازی کرده 
و ایــن عدد بســیار قابل تأمــل و افتخارآفرین اســت که بالاخره 
کــه امــروز بــا غــرور  کرده   انــد  کارخانه دارهــا بــه ســمتی حرکــت 
می توان گفت که در بخش صنعت، توانایی تولید سالیانه یک 
 میلیون تن ســازه های فولادی اســتاندارد را داریــم که از کانال 
383۴ عبور کرده استانداردهای مورد نیاز را دریافت نموده   اند.

 دکتــر احمــد کرمــی راد نایــب رئیــس هیئت مدیــره انجمن 
گفــت:  ســازه های فــولادی ایــران و مدیــر عامــل شــرکت آراد، 
امســال دوســتان و همــکاران در هیئــت  مدیــره ابتــکاری را بنا 
نهادنــد کــه ان شــاءالله بتوانیــم بــا یــک ارتبــاط دو طرفــه، هم 
کنفرانس پرباری داشــته باشیم و هم شرایطی را ایجاد کنیم تا 

شــاهد مشــارکت بیشتر دانشــگاه ها و همکاران در انجمن ســازه های فولادی باشــیم تا از این طریق 
اتفاقات خوبی را با همکاری یکدیگر در بخش صنعت و مباحث علمی فولاد رقم بزنیم.

طبق صحبت هایی که با آقایان دکتر ایپکچی و دکتر مزروعی داشــتیم، متأســفانه امروزه به  دلیل 
بعضی کم  کاری ها یا نبود  اطلاع رسانی های مناسب، از مزیت ملی در تولید ورق ها و مقاطع فولادی 
در صنعــت مســکن و پروژه هــای صنعتی، به نحو شایســته اســتفاده نشــده اســت و ایــن مهم باعث 
شــده که روز به  روز ســایر مدل ها به  صورت کامپوزیت یا سازه های بتنی توسعه پیدا  کنند. متأسفانه 
ما فولاد را  فقط به ســمتی ســوق دادیم که صادرکننده شــده-ایم؛ از ســوی دیگر همه ما در جریان 
هســتیم با تلاشی که همکاران در صنف ســازه   های فولادی انجام داده   اند، تقریباً موضوع استاندارد 
جا افتاده است. بد نیست به آماری در این زمینه اشاره کنم؛ ما امروز کارخانه ای داریم که برای یک 
 میلیون تن سازه های فولادی، گواهینامه استاندارد را پیاده سازی کرده و این عدد بسیار قابل تأمل 
و افتخارآفرین است که بالاخره کارخانه دارها به سمتی حرکت کرده   اند که امروز با غرور می توان گفت 
که در بخش صنعت، توانایی تولید سالیانه یک  میلیون تن سازه های فولادی استاندارد را داریم که 
از کانال 383۴ عبور کرده و استانداردهای مورد نیاز را دریافت نموده   اند؛ ولی متأسفانه این موضوع 
مهم تا به امروز اطلاع رسانی نشده است. ما که خودمان در بخش فولاد هستیم، شاید خیلی مطلع 
نباشیم یا این کارخانه ها را نشناسیم. امیدواریم در آینده با این دستاوردها بتوانیم به جایگاه اصلی 
توان علمی و توان تولیدی فولاد در کشور نائل شویم و با متحد شدن بتوانیم کارخانجات را مجاب 
کنیــم تا به ســمت فولادهای های تک  حرکت کننــد و از طرف دیگر، ســرمایه گذاران مخصوصاً بخش 
دولتی را تشویق کنیم که بیشتر به سمت سازه های فولادی سوق پیدا کنند تا از این طریق بتوانیم 

از این منابع خدادادی و این ثروت ملی بهترین بهره را برای کشور زلزله خیزمان ببریم. 
دکتر احمد کرمی راد گفت: امروز همه  ما در جریان هستیم که حتی یک قالب پنیر را بدون علامت 
استاندارد نمی توان به فروش رساند. در تهیه مواد غذایی بیشتر موضوع بهداشت مطرح است، ولی 
در ســازه های فولادی موضوع ســلامت اهمیت دارد. ما در بخش سلامت نیازمند این هستیم که به 

سمت سازه های تضمین کننده سلامت جامعه حرکت کنیم.
کنــون بیــش  وی یــادآور شــد کــه مــا بحــث استانداردســازی را از انجمــن صنفــی شــروع کردیــم و ا
از یــک  میلیــون تــن ظرفیت در کارخانه ها ایجاد شــده که گواهینامه اســتاندارد دارنــد؛ ولی ما با یک 

مشــکل روبه رو هســتیم و آن، همکاری نظام مهندســی، اداره 
شهرک های صنعتی و سازمان های دولتی است که چگونه این 
استانداردها را برای رعایت آیین نامه ها و ضوابط الزام نماییم. 
کارخانجات و یا کارفرمابانی که اقدام به ساخت  و ساز می کنند 
یا زمانی که می خواهند پایانِ کار بگیرند، ایستگاهی برای آن ها 
در نظر گرفته شده که حتماً از کارخانجات استاندارد استفاده 
کننــد. در نظــر بگیرید در یک شــهرک صنعتی فردی ســوله ای 
می ســازد و ماشــین آلات نصــب می کند یــا کارگاهی بــرای آن ها 
ســوله ای ســاخته و به ارگان های مختلف در زمان بهره برداری 
فشــار مــی آورد و در نهایت، بهره بردار از این اســتانداردها عبور 
کرده و یا با اعمال تخفیف پایانِ کار می گیرد. ما نیازمند روشی 
هســتیم کــه ایــن موضــوع را قــوام بخشــیم. بــه همیــن منظور 
در جلســه هیئــت  مدیــره بــه همــکاری انجمن صنفــی به این 
نتیجه رســیدیم که همانند موضوعی که در ســازمان مدیریت جاری وجود دارد، نیازمند تعریف یک 
ســازمان دهی برای رتبه بندی پیمانکاران و ســازندگان هســتیم. مرکز تحقیقات را برای پیاده ســازی 
کمیتی داشــته باشد، برگزیدیم. لازم می بینم که از جناب  چنین نهادی که وجاهت و مشــروعیت حا
آقای دکتر حیدری و همکاران تشــکر کنم که جلســات بســیار خوبی برگزار نمودند. پیشنهاد انجمن 
علمی و صنفی بیشتر ماهیت پتانسیلی داشت؛ یعنی انجمن یک چیزی مثل  رتبه بندی پیمانکاران 
در ســازمان مدیریت را شبیه ســازی کرده بود که فقط نشــان دهد که آیا یک پیمانکار توانایی انجام 
بهترین پروژه با این ابعاد و این اندازه را دارد یا خیر؟ در بررسی با عوامل محترم مرکز تحقیقات، آقای 
گر اینجا قصد ارائه گواهینامه فنی یا رتبه بندی داریم،  دکتر حیدری و همکاران اعتقاد داشــتند که ا

مباحث کیفی اهمیت بیشتری دارند.
نایــب رئیــس هیئــت مدیــره انجمن ســازه های فــولادی ایــران و مدیر عامــل شــرکت آراد، ادامه 
داد: طی جلســات مختلف وزن دهی را به جایگاهی بردیم که موضوعات کیفی در کنار موضوعات 
کمّــی وزن قابــل  توجهــی به خود اختصاص دادنــد و در نهایت، به یک چهارچــوب کلی با یک وزن 
پیشــنهادی رســیدیم که این چهارچوب چندین ستون دارد: ســتون اول آن، توانایی کارخانجات 
اســت کــه آن هــا در رتبه هــای بیــن  یــک تا پنج دســته بندی شــده   اند. به ایــن صورت کــه رتبه یک 
کارخانــه تــازه  تأســیس و بــا ظرفیــت پایین تــر  کارخانــه توانمندتــر و رتبــه 5 مخصــوص  مخصــوص 
اســت. چهــار تــا پنج  فصــل رکورد خیلی مهــم را در این ارزیابی مــد نظر قرار دادیــم و چیزی حدود 
20 تــا 25 درصــد از ۱00 درصــد نمره را به تجهیــزات و امکانات کارخانه اختصــاص دادیم و مبنا برای 
ظرفیت ســنجی، پروانه بهره برداری، مساحت  سالن ها و در واقع امکانات کارخانه است. همچنین 
چیزی حدود ۱5 تا 20 درصد به توان مالی کارخانه ها اختصاص داده شد. کارخانه ای که قرار است 
یــک بیمارســتان احــداث کند، باید رزومه و توان مالی مناســبی داشــته باشــد تا بتواند ســازمان یا 
نیروی انســانی و تجهیزات خوبی را ایجاد نموده و ســابقه ای  بدســت آورد. همچنین چیزی حدود 
30 تا 35 درصد تجهیزات و امکانات، چه ماشین آلات تخصصی برای ساخت  و ساز و چه پروژه های 
شــاخص را اختصاص دادیم؛ برای مثال، ماشین آلات خاص برشکاری، سیستم های کنترل پروژه، 
که  سیســتم های دفتر فنی، سیســتم های اجرایی و ماشــین آلات سی ان ســی و فضاهای فنی لازم 
 ،QA بــرای پیاده ســازی جوشــکاری در نظــر گرفتیــم و 25 امتیــاز را بــرای موضوعــات فنــی مباحث

مباحــث QC، مباحــث اســتانداردها و مباحــث ایــزو مد نظر قــرار دادیم. ایــن کلیاتی بــود که برای 
استخراج این موضوع در اختیار مرکز تحقیقات قرار داده شد.

مدیرعامل شرکت آراد، افزود: علت موفقیت رتبه بندی قیر این است که وزارت مسکن به  تنهایی 
بزرگتریــن کارفرمــای کارخانه هاســت؛ چــرا که بیشــترین مشــتری آســفالت و قیر، خود وزارت مســکن 
کمیتی دارد که می تواند تمام تولیدکنندگان را به  نوعی الزام و اجبار کند؛ اما ما در صنعت  است و حا
ســازه های فــولادی بــا تنوعــی از کارفرمایــان و بخش خصوصی روبه رو هســتیم که مشــوق هایی را در 
نظر گرفتیم تا در این نظام رتبه بندی قرار گیرند. از طرفی زمانی که این چهارچوب تهیه شد، با مرکز 
تحقیقــات توافــق کردیم که متولی اصلی مرکز تحقیقــات و بازوی اجرایی انجمن ســازه   های فولادی 
ایران باشد تا هر یک از این رکوردها را به اهل فن بسپاریم؛ برای مثال، ارزیابی کارخانجات به انجمن 
صنفی و همکاران و بخشــی که مربوط به مباحث جوش و کنترل کیفیت اســت، به انجمن خوردگی 
گذار نماییم. همچنین مسائل و موضوعات مالی و ارزیابی ها به انجمن مدیریت  و انجمن جوش وا

ایران سپرده شود. 

ایجاد رقابت سالم بین تولیدکنندگان با اصلاح نظام رتبه بندی
گر بتوانیم به یک نظام رتبه بندی درست دست پیدا کنیم،  وی گفت: واقعیت امر این است که ا
با ایجاد یک رقابت سالم بین تولیدکنندگان، کیفیت تولید و ساخت نیز ارتقا می یابد. قطعاً مسیر پُر 
فراز و نشــیبی اســت و باید زمان زیادی را منتظر بمانیم تا به ســرانجام برســد. به هرحال، شــروع این 

موضوع می تواند نتیجه بخش باشد.

سرفصل های خوب و اجرایی نداریم
کرمــی راد گفــت: امــروزه بــا یک موضــوع خیلی جدی بــه نام ســتون های جعبه در صنعــت روبه رو 
هستیم. متأسفانه در دانشگاه ها به دانشجویانی که در مباحث طراحی و نظارت مشغول می شوند، 
گر به ســراغ روش ریخته گری و ... برویم،  ســرفصل های خوب اجرایی موجود نیســت که ارائه شــود. ا
گر عیبی مشــاهده شــود، به لحاظ عدم دسترســی معمولاً  با مشــکلات عدیده ای مواجه هســتیم و ا
کتفا می شود. باید ترویج داشته باشیم؛  مجبور به کنار آمدن با این موضوع بوده و به طرح تقویت ا
گر می خواهیم مواد جوشــکاری درســت شوند، باید به سمت ســتون های I  شکل حرکت کنیم؛ چرا  ا
گــر موضوعات چشــمه اتصال در  کــه از نظــر کنترل هــای ســاخت و نصب بســیار کمک   کننده اســت. ا
ســتون های جعبه ای را دنبال کنیم، متأســفانه مشکلات اجرایی و ساخت دارند. سازنده و استادکار 
خیلی متوجه نیستند که به فرض سوراخ دسترسی مربع بریده شده به جای برش با انحنای خاص 

می تواند یک فاجعه به بار بیاورد.

چرا مبحث دهم با واقعیت های اجرایی فاصله دارد؟
مدیــر عامــل شــرکت آراد، تصریــح کــرد: نکته دیگــر این اســت کــه در کارگاه ها، نصب ســتون های 
جعبه ای مشکلات بسیار جدی در اتصال، جوش های بالا و پایین ستون و وصله ها وجود دارد، ولی 
در ســتون های I  شــکل به  راحتی با یک اتصال پیچ و مهره می توان کار را جلو برد. به همین منظور، 
در این نشســت از اســاتید و پژوهشگران دعوت می   شــود تا راه  حل هایی را در این زمینه ارائه دهند. 
در حــال حاضــر یکــی از گله هایی که از بخش صنعت به انجمن ســازه های فولادی وجــود دارد، این 
است که چرا  مبحث دهم با واقعیت های اجرایی فاصله دارد و چرا این همه تنوع اتصال وجود دارد.



عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتــی خواجه نصیرالدین 
طوســی، گفت: عمر ســاختمان ها در ایران چیزی حدود 25 
ســال اســت. همانطور که در جریان هســتید، ســاختمان ها 
به ســمت بتنی شدن حرکت می کنند، درصورتی که به  شکل 

سنتی سازه ساختمان ها فولادی بوده اند.
علمــی  هیئــت  عضــو  قمــی  صبــوری  ســعید  پروفســور   
گــر  دانشــگاه صنعتــی خواجــه نصیرالدیــن طوســی، گفــت: ا
بخواهیــم وارد موضوعات عملی شــویم، ایــن موضوعات در 
بحــث فــولاد، چــه در ارتبــاط بــا ســاخت و چــه در ارتبــاط با 
طراحی که مســائل تولید را شــامل می شوند، بسیار وسیع و 
گســترده بــوده و در این خصوص همه اســاتید و محققان با 

آن ها درگیر هستند. 

استفاده از مصالح فولاد سبز و قابل بازیافت در 
سازه های ساختمانی

می خواهــم بــه دو نکتــه مهــم اشــاره کنم؛ نخســت اینکه 
مصالح فولاد ســبز و قابل بازیافت در ســازه های ساختمانی 
به گونه ای اســتفاده شــوند که تبدیل به زباله نشوند؛ کاری 
کــه متأســفانه در ســاختمان های بتنــی انجــام نمی   شــود. 

گــر ســاختمان   ها درســت طراحــی نشــوند، معمــولاً بیش از  ا
50 درصــد فــولاد مصــرف شــده در نهایــت تبدیــل بــه زبالــه 
خواهد شــد. مشــکلی که در حال حاضر دنیا با آن دست   به  
گریبــان اســت و نمی داننــد که با ایــن زباله چــه کنند و عملاً 
فولاد را از اقتصاد کشــور خارج کردند. عمر ســاختمان ها در 
ایران چیزی حدود 25 ســال اســت. همانطــور که در جریان 
هستید، ساختمان ها به سمت بتنی شدن حرکت می کنند، 
در صورتــی  که به  شــکل ســنتی ســازه ســاختمان ها فولادی 
بوده انــد. در آینــده نــه چنــدان دور نــه  تنهــا فــولاد از چرخه 
اقتصــاد کشــور خــارج می   شــود، بلکــه بــا یــک حجــم زیادی 
از زباله   هــای ســاختمانی مواجــه خواهیم شــد. بایــد از الان 

تدابیری در این زمینه اندیشیده شود.
واقعیــت امــر این اســت که حتــی در بازســازی بافت های 
فرســوده حرکــت بــه ســمتی اســت کــه ایــن بافت هــا دوبــاره 
همیــن  آینــده  ســال   25 طــی  یعنــی  می   شــوند؛  بازتولیــد 
بافت های فرسوده را خواهیم داشت و بدتر اینکه به  صورت 
بتنی ســاخته می شوند. همچنین ایران یک کشور زلزله خیز 
است و رفتار سازه های فولادی و بتنی در زلزله کاملاً مشهود 
اســت. کیفیت پایین ســازه های بتنی بــه  خصوص به لحاظ 

اجرای ضعیف در ایران، خود یک بحث علمی است.

تدوین استانداردهای بومی در بخش سازه های فولادی
موضــوع دیگر این اســت که با حجم عظیــم از تحقیقاتی 
کز تحقیقاتی در ارتباط با ســازه های  که در دانشــگاه ها و مرا
فولادی انجام شــده و یا در حال انجام اســت، مبحث دهم 
مغفول مانده و کمتر به آن پرداخته شده است و عمده این 
مبحــث از اســتانداردهای کشــورهای بیگانــه بدســت آمــده 
اســت؛ بنابرایــن در ایــن خصــوص باید بیشــتر توجه شــود. 
انتظــار مــی رود تحقیقاتی که در کشــور توســط دانشــجویان 
کاربردی   تــر شــوند تــا بــا ایــن  و محققــان انجــام می شــوند، 
روش انگیــزه برای آن ها ایجاد شــود. معمولاً در کشــورهایی 
که دارای زیرســاخت های تحقیقاتی هســتند، اســتانداردها 
گر قرار  بومــی و نشــأت گرفته از تحقیقــات خودشــان اســت. ا
باشــد اســتاندارد از دیگر کشورها گرفته شــود، چه لزومی به 
صرف ســرمایه، زمان، انرژی و نیروی انســانی اســت؟ تدوین 
اســتاندارد بومی مستلزم اراده، ســازمان دهی و هزینه است 
و ظــرف یــک شــب نمی تــوان ایــن کار را انجــام داد. بــه نظــر 
بنــده دیــر نیســت و می تــوان بــا یــک برنامه ریزی ســنجیده 

گر انجمن ســازه های  به این اســتانداردها دســت پیدا کرد. ا
فــولادی ایران بتواند بــا همکاری جمعی از دســت اندرکاران 
فــولاد، اعم از دولتی، صنعتگران بالادســتی و پایین دســتی، 
کــز تحقیقاتــی بــه  نوعی همگرایــی در این  دانشــگاه ها و مرا

گره گشا خواهد بود. زمینه برسد، بسیار 

عمر ساختمان ها در ایران حدود 25 سال استاخبار
رات ملی ساختمان: عضو کمیته تخصصی مبحث دهم مقر

پیشنهاد تداوم برگزاری نشست در 
جهت تحول در صنعت فولاد

کمیتــه تخصصــی مبحــث دهــم مقــررات ملــی  عضــو 
برگــزاری چنیــن  تــداوم  بــا  امیــدوارم  گفــت:  ســاختمان، 
رویدادهایی در حوزه مهندســی عمران و ســاخت و ســاز، 

شاهد تحول قابل توجهی در صنعت فولاد کشور باشیم.
 مهنــدس امیرپیمــان زنــدی عضــو کمیتــه تخصصــی 
مبحث دهم مقررات ملی ساختمان و عضو هیئت علمی 
گفــت:  دانشــگاه صنعتــی خواجــه نصیرالدیــن طوســی، 
فرصت را غنیمت می شمارم تا از تلاش های ارزنده انجمن 
ســازه های فــولادی ایــران درجهت تشــکیل این نشســت 
تخصصــی در مرکز تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی که 
با همت همکاران محترم همراه بوده است، تقدیر و تشکر 
نمایــم. امیــدوارم با تــداوم برگزاری چنیــن رویدادهایی در 
حوزه مهندسی عمران و ساخت و ساز، شاهد تحول قابل 

توجهی در صنعت فولاد کشور باشیم.

عضو هیئت علمی دانشگاه علم و فرهنگ:

چشم انداز و اهداف نشریه
به مقتضیات فولاد کشور ترسیم شد

عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه علــم و فرهنــگ، گفــت: 
چشــم انداز و اهــداف نشــریه را بــا مقتضیات صنعــت فولاد 
کشــور و کل انجمــن ترســیم کردیــم و ایــن موضــوع باعــث 
می شود که هم بارش فکری ایجاد شود و هم تعامل و تقابل 

دو طرفه بین مخاطب و انجمن شکل گیرد.
 دکتر ســید علــی رضوی طباطبائــی عضو هیئت علمی 
دانشــگاه علــم و فرهنــگ، گفــت: در گذشــته بنا بــه دلایلی 
مــدت  زمان مراجعات به نشــریه کمتــر بوده اســت، چرا که 
زمــان داوری در ایــن خصــوص طولانی بــود و همین باعث 
شــده بود که نشــریه جذابیت و رونق خود را از دست دهد؛ 
اما در یکی دو ســال اخیر، با اضافه شــدن و رایزنی با داوران 
کثراً داخل و خارج از کشــور یا دانش آموختگانی  جدید که ا
هستند که عِرق خدمت رسانی به کشور را دارند، ولی بستری 
برایشــان فراهــم نبــود که بتواننــد به محافل علمــی و ادبی 
کشور کمک کنند؛ در نهایت به مجموعه اضافه شدند تا در 
عرصه داوری مقالات و نشریات همکاری نمایند.  وی اضافه 
کــرد: همچنین چشــم انداز و اهداف نشــریه را با مقتضیات 
کنون وضعیت  فولاد کشور و کل انجمن ترسیم کردیم. هم  ا
نشــریه ســازه و فــولاد در وضعیــت مناســبی اســت. حــوزه 
بعدی فعالیت کمیته انتشــارات، انتشار فصلنامه است که 
کنون در اختیار همه افراد حاضر در نشست قرار گرفته  هم ا
و کار نــو و بکــری بــوده کــه در تاریــخ انجمن بــرای اولین بار 
اتفاق افتاده است؛ چرا که قبلاً در گرید علمی، نشریه وجود 
داشت ولی در درجه علمی  ـترویجی و بحث مهندسی جای 
خالی این نشریه واقعاً احساس می شد.  رضوی طباطبائی 
گفت: مباحثی که در مبحث دهم مقررات ملی ساختمان 
به  صورت جدید مطرح می شــوند و جامعه مهندســی نیاز 
دارد کــه بــا آن هــا ارتبــاط برقــرار کند یــا چالش هایــی که در 
مباحث طراحی وجود دارند؛ مثلاً اتصال تیر به تیری که در 
ناحیــه مفصل پلاســتیک صورت می گیرد، کــه این موضوع 
به  عنوان یک ســؤال مطرح شــد تا مهندسان پیشنهادات 
خــود را مطــرح نمایند. این موضوع باعث می شــود که هم 
بارش فکری ایجاد شــود و هم تعامل و تقابل دو طرفه بین 

مخاطب و انجمن شکل گیرد.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علم و فرهنــگ، ادامه داد: 
بخــش دیگــر، بحــث رویدادهای فــولادی اســت. از درخت 
فــولادی موجــود در کشــور در فصلنامه اول رونمایی شــد. 
در دانشــگاه تربت حیدریه یک درخت فــولادی وجود دارد 
گر بتوان  که در هر نقطه ای از دنیا نمایه )index( می شود. ا
به  نوعی این را نمایه نمود، شهرت جهانی پیدا خواهد کرد 
و بــرای کشــور نیز نکته مثبتی اســت. رویدادهــای فولادی 
نظیر زلزله ترکیه، اتفاقاتی در حوزه فولاد رخ داده و به  نوعی 
بازخورد اتفاقاتی که در انجمن رخ می دهد، در این فصلنامه 
کنون فصلنامه بهار تکمیــل و آماده  خواهیم داشــت. هم  ا

شده است. 
عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه علــم و فرهنــگ، گفــت: 
گام های انگلیســی شــدن نشــریه به صورت هم  زمــان )هم 
نشــریه فارســی و هم انگلیسی( برداشته  شــده است. به هر 
حــال نــزد متقاضیــان مقــالات فارســی، نشــریه ســازه فولاد 
شــناخته شــده اســت؛ بنابرایــن تصمیــم گرفته شــد که به 
صورت موازی نســخ فارســی و انگلیســی را داشــته باشیم و 
در گام اول چکیده توسعه  یافته به شمار گان فارسی  اضافه 
شد و در ویژه نامه ای که در حال حاضر طراحی شده است، 
قرار است که مقالات بیشتر به سمت انگلیسی رفته و مجوز 
مربوطه از وزرات علوم گرفته شــود. این دیــدگاه وجود دارد 
که به  زودی و در آینده   ای نزدیک، نســخه انگلیســی نیز به 
 صورت موازی و مشابه نشریه سازه و ساخت که یک نسخه 
فارسی و یک نسخه انگلیسی دارد، پیش رود و قطعا اقدام 

بسیار ارزنده ای است.

دکتــر امیررضــا قیامی آزاد عضو هیئت مدیره انجمن ســازه های فولادی ایران 
و عضو هیئت علمی دانشگاه تهران، گفت: در کمیته آموزش مباحث مربوط به 
کارگاه های آموزشــی و برنامه   ریزی های مرتبط با آن   ها انجام می گیرد. دوره های 
آموزشی به  صورت جدی در انجمن سازه های فولادی ایران دنبال شده است. 
گــی خــاص دارند کــه یکــی از آن   هــا برگــزاری دوره های  ایــن دوره هــا چنــد ویژ
مشترک با مرکز آموزش های دانشگاه تهران است و در پایان دوره های آموزشی، 
گواهینامه هــای مشــترک بــا لوگوی انجمــن و دانشــکده فنی دانشــگاه تهران به 
شــرکت   کنندگان ارائه خواهد شــد. هفت دوره آموزشــی در تابســتان پیش رو به 
صورت آنلاین برگزار خواهد شد. پوسترها و تبلیغات لازم از طریق کانال انجمن 

کانال های دانشگاه تهران اطلاع رسانی خواهند شد.  و 
کــرد: موضوع  عضــو هیئــت مدیره انجمن ســازه های فــولادی ایــران، تصریح 

دیگــر اینکــه حضور صنعتگران در دانشــگاه ها بســیار ضعیف اســت. وقتی منصفانــه به این موضوع فکر می   شــود، 
بیشــتر نقدها به خودمان یعنی دانشــگاهیان وارد اســت. باید صنعتگر را برای چنین نشست هایی دعوت کرد و یا 

با همکاری انجمن و صنعتگران رویدادهایی به صورت مشترک برگزار شوند. 

عضو هیئت علمی دانشگاه تهران، گفت: نکته دیگر اینکه کمیته دانشجویی 
در انجمــن ســازه  های فــولادی ایران وجود دارد که بدنــه آن انجمن های علمی  
دانشــگاه های مختلــف اســت و در حــال حاضر دانشــگاه تهران بــه دلیل حضور 

بنده بسیار فعال تر است. 
دبیر انجمن علمی دانشــکده عمران دانشگاه تهران به  عنوان سرپرست این 
، تربیت مدرس  کمیته انتخاب شده و دانشگاه صنعتی شریف، صنعتی امیرکبیر
و خواجه نصیر نیز حضور فعال دارند و یک پتانســیل بســیار بالایی وجود دارد. 
لازم به ذکر اســت کمیته دانشــجویی در برگزاری مسابقات پل نیز فعالیت هایی 

را آغاز نمودند. 
کارگاه   ها تدابیری اندیشیده  در خصوص هزینه ثبت نام دانشجویان عزیز در 
شــده اســت، بدیــن صــورت کــه تخفیف هــای 20 الی30 درصــدی لحاظ شــده تا 
بتوانند به صورت گســترده در کارگاه ها شــرکت نمایند. دوره های آموزشــی بعد از مدت ها برگزار می شــوند، بنابراین 
طبیعی اســت که انتقاداتی نیز وارد باشــد. هر نقطه نظری یا پیشــنهادی در این زمینه مطرح شود، قطعا استقبال 

خواهد شد.

عضو هیئت مدیره انجمن سازه های فولادی ایران مطرح کرد؛

برگزاری هفت دوره آموزشی طی هفته های آینده 
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عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین 
طوســی، در رابطه با گران شدن سازه   های فولادی، گفت: 
بانک هــا به جای اینکه پولــی را از مردم بگیرند و در تولید 
سرمایه گذاری کنند، متأسفانه ملکی را خریداری می کنند 
و این امر به افزایش قیمت مسکن دامن می زند؛ بنابراین، 
بانک ها مقصر اصلی هســتند و دولت نیز به آن ها گوشزد 
نمی کند. در کل اراده ای برای مهار قیمت مســکن و تورم 

وجود ندارد.
دکتــر نادر فنائــی عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتی 
خواجه نصیرالدین طوســی، در ادامه این نشســت گفت: 
کنــون بتنــی بــوده و تقریبــاً  70 و 80 درصــد پروانه هــا هــم  ا
سازه های فولادی محدود به بحث سوله شده و جاهایی 
که ارتفاع زیاد دارند و نمی توان از سازه بتنی استفاده کرد، 
از ســازه فولادی استفاده می شود. درباره اینکه سازه های 
فــولادی گــران شــده اند، بــه نظر بنده ســه راه  حــل وجود 
دارد؛ فولادهــای بــا تنــش تســلیم پاییــن در کشــور تولیــد 
کربــن  می شــوند، در صورتــی  کــه بــا افــزودن مقــدار کمــی 
می تــوان تنش تســلیم فــولاد را از 2۴00 بــه 3۶00 ارتقا داد. 
این یعنی 50 درصد افزایش مقاومت خواهیم داشت، ولی 
هزینه بین ۱0 تا ۱5 درصد افزایش می یابد. در همه مواضع 
ســازه ها نیاز به شــکل پذیری نیست. ســازه ها المان های 
کنترل   شــونده توســط نیــرو دارند. جایــی که المــان نیرو-

کنترل اســت، می توان تنش تســلیم را افزایش داد و حتی 
به گریدهای بالاتر از St۶0 رســاند. از آنجا که کارخانه های 
فولاد همه ضخامت ها را تولید نمی کنند، طراح ها سردرگم 
گر با St52 طراحی کنند ســازه ســبک تر و ارزان  هســتند. ا
 قیمت تــر درمی آید، اما نهایتاً طــرح برمی گردد. چرا؟ چون 
در حال حاضر تنها ضخامت هشت میلیمتر St52 در بازار 

موجود اســت. انجمن ســازه های فولادی ایران این شأن 
و جایــگاه را دارد کــه یک تفاهم نامــه ای را با کارخانه های 
بــزرگ کشــور امضــا کنــد یــا از وزیــر صمــت بخواهــد که به 

کارخانجات اعلام کند فولادهایی با گرید پایین 
گر فولادها به ســمت  تولیــد نکننــد. پس ا

تنــش تســلیم بالاتــر حرکــت کننــد، در 
مجموع ساختمان و مسکن ارزان تر 

می شود.
رواج  دیگــر،  راهــکار  یــک 
اســت.   CFT ســتون های  یافتــن 
ریختــه  فــولاد  داخــل  کــه  بتنــی 

مقاطــع  بحث هــای  در  می شــود، 
بســیار  فشــردگی  نســبت های  فشــرده 

کمک   کننــده اســت، ممــان اینرســی را بــالا 
می برد و سازه را بسیار ارزان تر و سبک تر می   کند.

 اراده   ای  برای مهار قیمت مسکن و تورم 
وجود ندارد

مســئله دیگر بحث اجتماعی و موضوع گرانی مســکن 
اســت و اینکــه می گوینــد زمــان خانــه دار شــدن ۱9۶ یــا 
کشــور  ۱80 ســال اســت. ایــن موضــوع واقعــاً بــرای یــک 
فاجعــه اســت. امــروزه بــه  دلیــل تأمیــن نشــدن مســکن، 

کثــر دانشــجویان و افــراد مهاجــرت می کننــد. ایــن مهــم  ا
ســه دلیــل اصلــی دارد: نخســت، بانک ها به جــای اینکه 
پولــی را از مــردم بگیرنــد و در تولیــد ســرمایه گذاری کنند، 
متأســفانه ملکــی را خریــداری می کننــد و خود 
ایــن امــر به افزایش قیمت مســکن دامن 
می زند؛ بنابراین بانک ها مقصر اصلی 
هســتند و دولت نیز به آن ها گوشزد 
نمی کنــد. در کل اراده ای برای مهار 
قیمت مســکن و تورم وجود ندارد؛ 
کارخانه های  دومین مسئله، خودِ 
تولید فولاد هستند. این کارخانه ها 
سنگ آهن را قاعدتاً از گل  گهر تأمین 
می کننــد و بــه دلار ســنگ آهــن، برق و 
کارگــر را  آب را تأمیــن نمی کننــد و حقــوق 
نیز با دلار محاســبه نمی کنند و تقریباً کمتر از ۱0 
میلیــون تومــان به آن هــا پرداخت می کنند؛ امــا زمانی که 
می خواهند فولاد را بفروشــند، تــازه به فکر قیمت جهانی 
می افتند. مگر آن ها به قیمت جهانی پول آب، برق و کارگر 
کتفا نکرده و فولاد را  را می پردازنــد؟! تنهــا به این موضوع ا
در بورس بین 20 تا 30 درصد نیز عرضه می کنند. این موارد 
دردهــای بزرگــی هســتند. بنابرایــن فــولاد فقــط در بحث 
ساخت  و ساز و اسکلت فولادی نیست؛ بلکه میلگرد هم 

در ســاختمان بتنی استفاده می شــود. همین کارخانه ها 
تولید می کنند و ارگان خاصی بر آن ها نظارت ندارد. 

فنائــی، گفــت: دکتــر کرمــی راد عزیز یک نکتــه مهمی را 
گفتنــد کــه طراحان کارفرمایان را به ســمت ســازه فولادی 
ترغیب کنند. چیزی که ما می توانیم روی آن مانور دهیم 
این اســت که ســازه فولادی یک ســرمایه اســت. هر زمان 
که ســازه فولادی تخریب شــود، عملاً تیر آن بیرون می آید 
و بــاز در ســازه قابــل اســتفاده اســت. بــا وجــود تورمی که 
کشــور تجربه می کند، حتی سه الی  چهار برابر پولی که آن 
زمان صرف شده، برمی گردد؛ ولی برای تخریب سازه بتنی 
میلیون هــا تومان خرج شــده و چیزی هم بازگشــت داده 
نمی شــود. آرماتورهای داخل بتن قابل استفاده نیست و 

این نکته بسیار مهمی است.

سازه  فولادی یک سرمایه است
خواجــه  صنعتــی  دانشــگاه  علمــی  هیئــت  عضــو 
یــک  فــولادی  ســازه  کــرد:  کیــد  تأ طوســی،  نصیرالدیــن 
و  تحقیــق  بخــش  می   شــود  پیشــنهاد  و  اســت  ســرمایه 
توســعه مجموعــه ذوب آهن به ســمت فولادهای مقاوم 
گــر بتــوان در کارخانه هــا فولاد ضد  در برابــر آتــش برود. ا
حــرارت تولید نمود، هزینه های عایق حرارتی ســازه های 
فولادی به  شــدت پایین آمده و این باعث کاهش هزینه 
ساخت ســاختمان اسکلت فولادی می شــود. متأسفانه 
کارخانه هــا عملاً فقط بر فولاد کربنی متمرکز شــده اند که 
ســه الی  چهار برابر نُرم جهانی تعداد کارگر آن   ها است. از 
سوی دیگر دولت نیز دستشان را باز گذاشته تا قیمت ها 
را بــالا ببرنــد. بــا قیمت هــای فعلــی، باید فولاد مقــاوم در 
برابــر آتــش تولید نمایند. کشــورهایی مانند ژاپن در این 

زمینه تجربه دارند.

صدور پروانه  در سازه های بتنی نسبت به سازه های فولادی افزایش یافت

عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه صنعتــی خواجــه نصیرالدیــن طوســی، 
گفت: در بحث سازه های فولادی و بتنی یک نکته کلیدی مد نظر است 
و در ســالیان اخیر شــاهد آن هســتیم که درصد پروانه های اخذ  شده در 

سازه های بتنی نسبت به سازه های فولادی به  مراتب بیشتر بوده است.
 دکتــر بهــروز عســگریان عضــو هیئت علمی دانشــگاه صنعتــی خواجه 
نصیرالدین طوســی، گفت: بنده در ادامه نکته ای که پروفســور ملکی به 
 درســتی اشــاره کردند، خواهم گفت در بحث ســازه های فــولادی و بتنی 
یک نکته کلیدی مد نظر اســت و در ســالیان اخیر شــاهد آن هستیم که 
درصــد پروانه هــای اخــذ  شــده در ســازه های بتنی نســبت به ســازه های 

فولادی به  مراتب بیشتر بوده است.
گران شــدن هزینه ها باعث شــده که ســازنده ها   به  هر حال اقتصاد و 
به ســمت ســازه های بتنــی بروند. نکته دیگر این اســت کــه در ابتدا رقم 
قابــل  توجهــی بــرای ســرمایه گذاری در بخش ســازه های فــولادی لحاظ 
می شــود؛ در حالیکــه ایــن مســئله در ســاختمان های بتنــی بــه  تدریــج 

صورت می گیرد. 
گــر ســاختمان های متــداول یــا ســاختمان هایی بــا تعــداد طبقــات  ا
بیشــتر در داخــل شــهر را در نظــر بگیریــم، شــاید ســازندگان بــه لحــاظ 
اقتصــادی و گران تــر بودن، ســازه فلزی را بــه  دلیل ابعاد و انــدازه مقاطع 

تحمــل کــرده و بــه ســمت ســاختمان با ســازه فلــزی تمایــل پیــدا  کنند. 
گر انجمن صنفی یا سازندگان وارد یک فرم شوند که برای  اینجاست که ا
ســازندگان تســهیلاتی را ایجاد نمایند که ســرمایه گذاری ســاختمان را به 
 تدریج انجام دهد، شاید بتواند عاملی باشد که سازه فلزی را به جایگاه 

واقعی برساند. 
 باید نقشه راه توسعه سازه های فولادی 

برای سال های آینده ترسیم شود
عضــو هیئــت  علمــی دانشــگاه صنعتــی خواجــه نصیرالدیــن طوســی، 
گفت: در بحث مهندســی ســاخت و نصب نکاتی وجود دارند که شــامل 
بحث ســازه های کامپوزیت و بهینه ســازی اســت. بهتر است مسائلی که 
مطرح می   شــوند به صورت نقشــه راهی برای آینده انجمن در یک یا دو 
ســال آینــده پیگیــری شــوند. نمی شــود همه مســائل را حل کــرد و قطعا 
کار زمانبــری اســت و باید افراد دیگر نیز در آن دخیل شــوند. مســائل به  
کار انجمن قرار  گیرند و تعقل و تعمق خوبی  عنوان یک نقشه راه مبنای 

در این زمینه انجام شود. 

عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی

تشریح دلایل گران شدن سازه های فولادی
اراده    ای برای مهار قیمت مسکن و تورم وجود ندارد

ویژه نامه نشست اساتید و پژوهشگران 
سازه های فولادی کشور
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عضو هیئت مدیره انجمن سازه های فولادی ایران، مطرح کرد؛

 باید ایده های علمی کاربردی را 
در صنعت پیاده کرد

انجمــن  مدیــره  هیئــت  عضــو 
ســازه های فــولادی ایــران، بــا بیان 
اینکــه تأمین منابــع مالی به منظور 
تــلاش بــرای پژوهــش همچــون دو 
بــال در کنــار یکدیگر برای رســیدن 
به اهداف عالیه انجمن ســازه های 
گفــت:  اســت،  ایــران  فــولادی 
امیــدوارم در این کمیته و با تعامل 
و ایجاد زیرســاخت های لازم شــرایطی فراهم شــود تا با درآمدی 
، حرکت ها و ایده های علمی کاربردی و با ســرعت و قدرت  پایدار

پیگیری شده و نتایج آن برای استفاده در صعنت ارائه شود.
انجمــن  مدیــره  هیئــت  عضــو  فریدونــی  مهــدی  مهنــدس 
ســازه های فــولادی ایــران و مدیر بازرگانی شــرکت ایــران توحید، 
در اولیــن نشســت تخصصــی اســاتید و پژوهشــگران ســازه های 
کــه میــل بــه اهــداف آموزشــی و علمــی  گفــت: از آنجــا  فــولادی، 
نیازمنــد وجــود بســتر اقتصــادی مناســب و نیــز بودجــه مالــی 
می باشــد، بــر آن شــدیم تــا نســبت بــه ایجــاد کمیتــه اقتصــادی 
اقــدام نماییــم. وی تصریــح کــرد: همانطــور که می دانیــد تأمین 
منابــع مالــی به منظــور تلاش بــرای پژوهش همچــون دو بال در 
کنــار یکدیگــر برای رســیدن بــه اهــداف عالیه انجمن ســازه های 
فــولادی ایران که همانا جریان ســازی علمــی و خلاقانه در میان 
عمــل  اســت،  دانشــگاهی  اســاتید  و  دانشــجویان  صنعتگــران، 
می نمایــد. فریدونی خاطر نشــان کرد: امیــدوارم در این کمیته و 
با تعامل و ایجاد زیرســاخت های لازم شــرایطی فراهم شــود تا با 
کاربردی با سرعت  ، حرکت ها و ایده های علمی و  درآمدی پایدار
و قدرت پیگیری شده و نتایج آن برای استفاده در صعنت ارائه 

شود. 

رس انجمن سازه های فولادی ایران: باز

کز علمی و دانشگاه ها  تقویت تعاملات مرا
با صنعتگران و نیز بنگاه های اقتصادی

بــازرس انجمــن ســازه های فولادی 
ایران،گفت: به نظر بنده اغلب این 
جزیــره ای  بــه  صــورت  فعالیت هــا 
مناســبی  زیرســاخت های  و  بــوده 
بــرای ارتبــاط وجــود نــدارد. هیئت 
 مدیره محترم در انجمن سازه های 
کمیتــه  ایجــاد  بــا  ایــران  فــولادی 
ارتبــاط بــا صنعــت بر آن شــد که در 
کز  حــوزه ســازه های فــولادی بتوانــد بــا ایجــاد تعامــلات بیــن مرا
علمــی و دانشــگاه ها بــا صنعتگــران و نیــز بنگاه هــای اقتصادی، 

ارتباطات را تقویت نماید.
 مهندس محمد برزگر بازرس انجمن سازه های فولادی ایران 
و مدیر عامل شــرکت آژینه ســازان کاســپین، گفــت: همانطور که 
مســتحضرید، در دهه هــای اخیر ارتباط بین دانشــگاه و صنعت 
مطــرح بــوده و اقدامــات زیــادی از طــرف دانشــگاه ها، صنایــع و 
دولت انجام شده است؛ ولی هنوز با شرایط مطلوب فاصله زیاد 
اســت. بــه نظر بنــده اغلب ایــن فعالیت هــا به  صــورت جزیره ای 
بوده و زیرساخت های مناسبی برای ارتباط وجود ندارد. هیئت 
 مدیره محترم در انجمن سازه های فولادی ایران با ایجاد کمیته 
ارتباط با صنعت بر آن شد که در حوزه سازه های فولادی بتواند 
کز علمی و دانشــگاه ها بــا صنعتگران  بــا ایجــاد تعاملات بیــن مرا
و نیــز بنگاه هــای اقتصــادی، ارتباطــات را تقویت نمایــد. اهداف 
و راهبردهایــی نظیــر برگــزاری بازدیدهــای علمــی و تخصصــی از 
شــرکت های فعــال در حــوزه طراحــی، تولیــد و  نصب ســازه های 
فولادی، حمایت از پایان نامه های کارشناسی ارشد و رساله های 
دکتری از طرف صنعت، جهت دادن به پایان نامه ها و طرح های 
تحقیقاتی اســاتید با توجه به نیازمندی های صنعت، بهره گیری 
کز تحقیقاتی به  عنوان کارآموزی یا  از امکانــات کارخانجــات و مرا
کارورزی، برگزاری دوره های آموزشــی، ســمینارها و همایش های 
کمیتــه  علمــی بــرای صنعــت توســط دانشــگاه ها و برعکــس در 
ارتبــاط بــا صنعت در حــال انجام اســت. تجهیز آزمایشــگاه های 
تخصصی توســط صنعت با اســتفاده از پتانسیل مالی موجود در 
ازای دریافت خدمات از دانشگاه   ها نیز از دیگر فعالیت   های این 

کمیته است.

موضوع بیمه در چارچوب فعالیت های 
انجمن سازه های فولادی قرار گیرد

پژوهشــگاه  علمــی  هیئــت  عضــو 
و  زلزله شناســی  بین المللــی 
از  یکــی  گفــت:  زلزلــه  مهندســی 
کمتــر  کــه  گی هایــی  ویژ مهم تریــن 
جایی به آن پرداخته شــده اســت، 
بحــث مستندســازی و بیمه اســت 
که بایســتی بیشــتر بــه آن   هــا توجه 

شود.
 دکتــر عبدالرضــا ســروقد مقــدم عضــو هیئــت علمی پژوهشــگاه 
بین المللــی زلزله   شناســی و مهندســی زلزلــه، گفت: ضمن تشــکر 
از فعالیــت انجمــن ســازه های فــولادی؛ اینکه انجمــن بتواند در 
ایــن شــرایط ارتبــاط مؤثــری را با همــه ذی نفعــان برقــرار کند کار 
گی هایــی که کمتر جایی  بی نظیــری اســت. یکی از مهم ترین ویژ
بــه آن پرداختــه شــده اســت بحــث مستندســازی اســت، یعنــی 
انجمــن فــولاد هــم کنفرانس برگزار شــده را مستندســازی کرده و 
هــم بــه دغدغه های صنعت بیشــتر توجــه دارد و نمونــه بازر آن 
همیــن فصلنامــه اســت. اینکــه انجمن خیلــی جامع به مســئله 
ارتقــای ســاخت  و ســاز فــولادی در کشــور نــگاه می کنــد و بحــث 
پایــش و رتبه بنــدی بــرای تولیدکننــدگان را در دســتور کار دارد و 
اینکــه الگــوی مصــرف را دنبــال می کنــد و موضوع بیمــه را نیز در 
چارچــوب فعالیت هــا قــرار دهــد، جــای تشــکر دارد. بحث هــای 
مقاوم ســازی و نیز اجــرای پروژه ها می تواند به ارتقای ســاخت  و 

ساز کمک نماید.

خزانه   دار انجمن سازه های فولادی ایران:

امیدوارم به نتایج ثمربخشی از نشست سازه های فولادی دست یابیم
عضو هیئت  مدیره شــرکت تعاونی توســعه 
ســازه فولاد ایرانیان، گفت: امیدوارم برگزاری 
کرده و  نشست سازه های فولادی ادامه پیدا 
بتــوان بــه نتایج ثمربخش و اثرگذاری دســت 

یافت.
 ، صــدر شــمس الدین  ســید  مهنــدس   
خزانــه دار انجمــن ســازه های فــولادی ایــران 
و عضــو هیئــت مدیره شــرکت تعاونی توســعه 
ســازه فــولاد ایرانیان، گفت: بنده به شــخصه 
افتخــار می کنــم کــه در کنــار اســاتید انجمــن 
علمــی و انجمــن ســازه های فولادی هســتم. 
در صنعت دســت نیاز مان را به سوی اساتید 
دانشگاه دراز می کنیم. همه عزیزان به  اتفاق 
گران تر از  کــه ســازه  فــولادی  اذعــان داشــتند 

سازه  بتنی است. 
کــه  اســت  شــناختی  خطــای  یــک  ایــن 
متأســفانه در تحلیل های قیمتی روی ســازه 
فــولادی و بتنی اتفــاق می افتد. فکــر می کنم 
اولیــن ســؤال کارفرمایانــی کــه می خواهند در 
کننــد،  زمینــه ســاخت و ســاز ســرمایه گذاری 
گران تر درمی آید  این اســت که ســازه فولادی 
گران تــر درمی آید؟ چقدر  یــا بتنی؟ اما چقــدر 
ایــن موضــوع تجزیه و تحلیل و بررســی شــده 
اســت؟ پرفسور ملکی فرمودند که سازه بتنی 
مترمربعــی دو میلیــون تومــان و ســازه فلــزی 
مترمربعی ســه میلیون تومان می شود. فرض 
بفرماییــد عزیــزی می گوید من یک زمین 250 
متــری دارم؛ ۱2.5متــر در 20 متــر مســاحت 
زمین اســت. با احتســاب ۶0 درصــد به  علاوه 
دو متــر را می توانــد بســازد. بــا در نظرگرفتــن 
یــک ســازه متــداول در ســطح شــهر بــا هفت 
طبقه شــامل دو طبقه زیر زمیــن و بعد از آن 
هم  کف و بعد هم پنج طبقه مسکونی با یک 
محاســبه ســاده ۱75 مترمربــع مســاحت هــر 

طبقه است. 
هفــت طبقــه آن، ۱225 مترمربع می شــود. 
کــه 885  فــرض کنیــد 70 درصــد مفید باشــد 
متر مربع می شــود. طبق حســابی که پرفسور 
فرمودنــد، ۱225 متر مربع یک میلیون تومان 
ایــن  کــه  درمی آیــد  گران تــر  فلــزی  اســکلت 
معــادل یــک میلیــارد و 225 میلیــون تومــان 
گــر این تقســیم بــر 850 متر شــود  می شــود. ا
که می تواند بفروشد، در واقع این ساختمان 
گران تــر  میلیــون   ۱.5 مترمربــع  هــر  ازای  بــه 
می شــود؛ حتــی با فــرض اینکــه دو میلیون و 
نیم یا ســه میلیون تومان گران تر شــود. حال 
فــرض کنیــد ایــن ســاختمان در منطقــه یک 
ســاخته شود. یک ساختمان در منطقه یک 

بــا متــری ۴00 میلیون تومان یا ســاختمان در 
مناطق پایین تر با حداقل متری ۱20 میلیون 
تومــان و در شهرســتان ها متــری ۶0 میلیــون 
کــه  همانطــور  می   شــود.  فروختــه  تومــان 
گران تر  مشاهده می کنید عدد 2 تا 3 میلیون 
برای یک ســازه فلزی در مقابل هزینه فروش 
مســئله  اصــلاً  مترمربــع  ازای  بــه  ســاختمان 
بــودن  گران تــر  تحلیــل  نیســت.  محسوســی 
ســازه فلزی نســبت به ســازه بتنــی واقعاً یک 
خطای شــناختی اســت. مزایای ســازه فلزی 
نسبت به سازه بتنی یک یا دو مورد نیست. 

از  کوچکتــر  فلــزی  مقاطــع  پارکینــگ،  در 
مقاطع بتنی هســتند کــه در فضای پارکینگ 
از نظــر معمــاری بســیار مؤثــر اســت؛ مقاطع 
فلزی قابل بازیافت اســت؛ نیروهای انســانی 

در  مصالــح  و  هســتند  دخیــل  کمتــر 
اســت؛  اســتاندارد  کثــر  حدا

مبارکــه  فــولاد  از  ورق هــا 
بهتریــن  از  و  می آینــد 

کــه در  کارخانجاتــی 
سطح دنیا مطرح 
تمــام  هســتند. 
اســتانداردهای 
را  ســاخت 
در  می تــوان 

کارخانــه  محیــط 
یــک  فاصلــه  در  و 

متــر از ســطح زمیــن 
مــورد آزمایش و نظارت 

قــرار داد. اتصــالات پیچــی 
مشــخصی  اســتاندارد  دارای 

هســتند. همــه ایــن مــوارد در ســاخت ســازه 
می کننــد.  ایجــاد  خاطــر  اطمینــان  فــولادی 
حال بتنی که ســاعت ســه بامداد در ســتون 
ریختــه می  شــود، از یــک طــرف بتــن بــا پمپ 
اضافــه  آب  دیگــر  طــرف  از  و  می شــود  اجــرا 
پیــدا  ایــراد  آن  موتــور  و  پمــپ  کــه  می شــود 
نکنــد. الان ســرامیک و ســنگ متــری چنــد 
تومــان اســت؟ نماســازی متری چنــد تومان 
اســت؟ از اســاتید محترم درخواست می   کنم 
کــه کمک کنیــد با کارفرمایانی کــه مواجه می 
شــوید و بــا دانشــجویانی که به شــما مراجعه 
می کننــد، نســبت بــه ایــن مســاله طــرز فکــر 
درســت پیدا کنند. در هر صورت دســت نیاز 
به سمت اساتید دراز کرده ایم. امیدواریم که 
پاسخ مثبت از شما بگیریم و در این مورد به 

صنعت کمک نمایید.
انجمــن  خزانــه دار   ، صــدر شــمس الدین 

سازه های فولادی ایران و عضو هیئت مدیره 
شــرکت تعاونی توســعه ســازه فــولاد ایرانیان، 
گفت: نکته  اساسی که در صنعت بیشتر درک 
می   شــود، موضوع مهارت است. دانشجویان 
کارشناسی که دانش آموخته می شوند،  دوره 
مهارت بتنی بیشتری نسبت به فلزی دارند. 
درســی  برنامه ریزی  هــای  محــور  واقــع  در 
خواهــش  فــولادی .  تــا  اســت  بتنــی   بیشــتر 
انجمــن  طریــق  از  تــا  کنیــد  کمــک  می کنــم 
علمی حداقل یک درس سه  واحدی به این 
مقولــه اختصــاص داده شــود. مــا یک کشــور 
فــولادی هســتیم. همــت شــود تــا از طریــق 
کــه ذیــل وزرات علــوم اســت، یــک  انجمــن 
درس ســه  واحــدی بــرای روش هــای اجرای 
ســاخت  روش هــای  فــولادی،  ســازه های 
داده  اختصــاص  فــولادی  ســازه های 
شود. برنامه ریزی  های درسی 
وجــود  زیــادی  بســیار 
کــه دانشــجویان  دارد 
یــا  کارشناســی 
کارشناســی  ارشــد 
که جذب صنعت 
تــازه  می شــوند، 
آمــوزش  بایــد 
و  ببیننــد 
کنتــرل  مباحــث 
جــوش،  ابعــادی، 
تطابــق  ســاخت، 
رواداری هــا و ... را یــاد 
بگیرنــد. بنابرایــن نیازمند 
و  پرســش  جلســه  کــه  اســت 
گذاشــته شــود تــا یــک  پاســخی بــرای آن هــا 
برنامه ریزی  درســی اســتخراج شــده و کمیته 
علمی نیــز در انجمن این موضوع را پیگیری 
کنــد تــا یک درس ســه  واحــدی اختیــاری در 
کارشناســی اضافه شــده و بــه  تدریج  مقطــع 
پس از ســه یا چهار سال با تدوین برنامه ای، 
گرایشی در مقطع کارشناسی  ارشد سازه های 

فولادی نیز ایجاد شود. 
در  مــوارد  ســری  یــک   اینکــه  دیگــر  نکتــه 
در  مانده انــد.  مغفــول  فــولادی  ســازه های 
تخریب هــای پیش رونــده ضعف های بســیار 
زیادی در ســازه های بتنی وجــود دارد که در 
ســازه های فولادی نیســت. برخی اساتید در 
تخریــب پیش رونده به ایــن موضوع توجهی 
ایــن می توانــد مقالــه و رســاله ای  نکردنــد و 
واقعــاً  چــون  شــود؛  کار  آن  روی  کــه  باشــد 
ضریب خطرپذیری ســازه فولادی نســبت به 

ســازه بتنــی که تخریب شــونده اســت، بســیار 
ایــن  داریــم.  زلزله خیــزی  کشــور  مــا  اســت. 
کتابی  موضوع نیازمند توجه است. دوستان 
را آورده انــد کــه نشــان می دهد در ســال ۱۴0۱ 
ســازه فــولادی تأثیــر دو درصــدی در قیمــت 
تمــام  شــده نســبت بــه ســازه بتنــی دارد. هــر 
یــک از مــا بایــد یــک مبلــغ باشــد تــا بتــوان 
کــرد؛ زیرا فــولاد در  ایــن موضــوع را رســانه ای 
ســازه های ما مزایای بســیاری دارد و موضوع 
اساســی بحث اقتصاد مهندســی، ســازه  های 

فولادی است. 
در بحث عمر 20 تا 25 ســال در ســازه های 
کــه امروز  فــولادی؛ با وجــود اســتانداردهایی 
وجود دارد، می توان ساختمان های 50 تا ۶0 
ســاله با ســازه های فــولادی را تضمین نمود. 
بســیاری  دارد.  اشــکالاتی  ســاختار  بالاخــره 
از  بســیاری  و   DIN کارخانه هــا  تولیــدات  از 
آن ها ASTM اســت و این فاجعه اســت. باید 
کــرد.  کار  اصحــاب فــولاد را درگیــر و بــا آن هــا 
در جلســه بــا مدیــر عامل ذوب  آهن، ایشــان 
فرمودنــد که ورق بال  پهن ســبک و ســنگین 
طراحی هــا  در  ولــی  می شــود  تولیــد   52ST
دیــده نمی   شــود. ۴۴ST تولیــد می   شــود امــا 
در طراحی هــای متعــارف وارد نمی شــود؛ در 
بــه عــراق صــادر می کنیــم.  را   ۴۴ST نتیجــه

کنید.  تنش تسلیم ها را مقایسه 
ســتون های  اصلــی،  تیرهــای  در  گــر  ا
 52ST از  کوتــاه  مرتبــه  ســاختمان های 
اســتفاده شــود، مشــکل تغییر شــکل جانبی 
طبقــه  هشــت  الــی  هفــت   تــا  ســاختمان 
نخواهــد بــود و بــه  راحتی می توان وزن ســازه 
را بــه میــزان قابــل  توجهــی اقتصــادی نمود. 
که  در صنعــت برای بنده بارها نقشــه آوردند 
مقطع پروفیــل تولیدی ذوب  آهن را تیر ورق 
طراحی کرده اند و این یک فاجعه است. باید 
در دانشگاه دانشجویان را با محصولات آشنا 
کــرد تــا از دورریز بســیاری از مواد ثــروت ملی  

جلوگیری شود. 
قالــب  در  کــه  بودنــد  نکاتــی  این هــا 
جمع بنــدی بیــان شــد. ینده بــه کلاس های 
مجــازی  اعتقــاد نــدارم. نصف اُفت آموزشــی 
کرونــا از آنجــا نشــئت می گیــرد.  مــا در دوران 
این  جلســات بهانه اســت تا صفــا و صمیمت 
کــه در جلســات مجــازی اتفــاق  شــکل پیــرد 
کمــک و نظــرات شــما عزیــزان  نمی افتــد. بــا 
و  داده  شــکل  متفــاوت  هیئت مدیــره  یــک 
برای ایجاد انگیزه در ســایر اســاتید نیز تلاش 

خواهد شد.

ی عضو هیئت علمی و رئیس بخش مهندسی سازه و ابنیه فنی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرساز

هنوز استفاده از روش های نوین جوشکاری در صنعت سازه های فولادی اشاعه پیدا نکرده است 
و  ســازه  مهندســی  بخــش  رئیــس 
ابنیــه فنــی مرکــز تحقیقــات راه، مســکن 
گفــت: در بحــث اســتفاده  و شهرســازی ، 
الکتــرو  جوشــکاری  نویــن،  روش هــای  از 
اســلگ و یا بحث های دیگــری که دنیا به 
ســمت  و ســوی آنها حرکت کرده است، در 
کشــور گام هایی برداشــته شــده ولی هنوز 

اشاعه پیدا نکرده است.
هیئــت  عضــو  فرحبــد  فرهنــگ  دکتــر   
علمــی و رئیــس بخش مهندســی ســازه و 
ابنیــه فنــی مرکز تحقیقــات راه، مســکن و 
گفــت: یکــی از بحث هــا ایــن  شهرســازی، 
است که خیلی از کارخانجات تولیدکننده 
مقاطــع  تولیــد  بحــث  در  ســازندگان  و 
فولادی، مقاطعی را که برای سازه فولادی 
نمی رســد.  دستشــان  بــه  و  دارنــد  نیــاز 
مقاطــع بال پهــن تولید محــدودی دارد. 
بنابرایــن برای اشــاعه مقاطع، نیاز اســت 
که کارخانجات در این راستا گام بردارند و 
گر الان  یا اینکه مقاطع HSS تولید کنند. ا
کــه  جســتجویی انجــام دهیــد می بینیــد 
کارخانجــات محــدودی  مقاطــع HSS در 
کثــر ضخامــت بیــن ۱2 تــا ۱5  تنهــا تــا حدا
درحالیکــه  می   شــوند؛  تولیــد  میلی   متــر 
در کشــورهای پیشــرفته دنیــا مثــل ژاپــن 
تــا ضخامــت  را   HSS راحتــی مقاطــع  بــه 
۴0 میلی متــر تولیــد می   کننــد. ایــن خــود 
، ارتقــای کیفــی  تحولــی در ســاخت  و ســاز
در هزینه هــا و جایگزینــی بــا ســتون های 
کــه  ساخته شــده از ورق خواهــد داشــت 

اصلاً قابل  مقایسه نیست. 
مقایســه  خصــوص  در  دیگــر  بحــث 
اســکلت فولادی است. در سال های اخیر 
کمتر به این ســمت اقبال عمومی شــده و 
ایــن موضوع معطوف به ســاختمان های 
بلنــد مرتبــه اســت. نمی توان نفــی کرد که 

فــولادی  و ســاخت ســازه  فــولاد  صنعــت 
بــه دلیــل پیش ســازی و پیش ســاختگی، 
و  کارخانــه  محــل  در  عملیــات  انجــام 
، نســبت  کیفیــت ســاخت  و ســاز ارتقــای 
بــه یــک اســکلت بتن   آرمــه کــه بــا دخالت 
دســت و نیروی انسانی ســاخته  می شود؛ 
قطعــاً کیفیــت  متفاوتی دارد و مســائل آن 
تحت الشــعاع بسیاری از مســائل فنی قرار 
کشــور لرزه خیــز  گرفــت. در یــک  خواهنــد 
کــه اغلــب مناطــق آن  مثــل کشــور ایــران 
زلزله خیز هســتند؛ بدیهی اســت که سازه 
فولادی باید رشد فزاینده ای پیدا کند. به 
هر حال دولت نیز با اتخاذ سیاســت های 
یــا  و  )سوبســید(  یارانــه  ارائــه  تشــویقی، 
اهمیــت  بــه  )بــا توجــه  روش هــای دیگــر 
موضــوع و عملکرد مطلوب ســازه فولادی 
خواهــد  کــه  بالایــی  شــکل پذیری  و 

داشــت(، باید کمک نمایــد. دولت باید با 
سیاســت گذاری های تشــویقی بسترهایی 
را ایجاد کند که بتوان در ســاختمان های 

عمده کشور این صنعت را اشاعه داد. 
بــه  مربــوط  مباحــث  از  دیگــر   یکــی 
عایق بندی حرارتی و مسائلی بود که آقای 
کوچک به آن اشــاره کردند و  پروفســور آقا
اینکــه در مبحث 3، در مبانی ســاختمان 
بــه  صورت تجویــزی ضخامت های بالایی 
برای عایق بندی حرارتی اتخاذ می شــود، 
باید گفت در تمام کشورهای دنیا طراحی 
سیســتم های  اســاس  بــر  ســاختمان ها 
طراحــی  شــده بــر اســاس عملکرد اســت. 
زمانی که شرایط بارگذاری و طراحی چک 
می شوند، قطعاً ضخامت ها در زمان اجرا 
که از  محافظه کارانــه اســت و نیــاز نیســت 
چنیــن ضخامت هایــی بــرای عایق بندی 

حرارتی اســتفاده شــود که این خود منجر 
بــه افزایــش هزینــه خواهد شــد. بایســتی 
در مباحــث مبنــای طراحــی، یــک  ســری 

گیرد. اقدامات جدی صورت 

 اشاعه فناوری و تکنولوژی نوین 
در صنعت فولاد

موضــوع مهــم دیگــر اشــاعه فنــاوری و 
تکنولــوژی نویــن در صنعــت فولاد اســت. 
بــالای  مرتبــه  بلنــد  ســاختمان های  در 
شــش یا  هفت طبقه، حتی در کشــورهای 
بــه ســمت  نــدرت  بــه  خارجــی طراحــان 
مهاربندهــای معمولــی می رونــد و عمدتاً 
تلاش می شود از سیستم های پیشرفته و 

نوین استفاده شود. 
قطعــاً امــروزه مشــکلی که در دانشــگاه 
کــه بعضاً دســتگاه   وجــود دارد این اســت 

و  اســتاندارد  دارای  آن   هــا  تجهیــزات  و 
بــه  اطمینانــی  و  نیســتند  کالیبراســیون 
نتایــج و صحــت داده هــا نمی باشــد. این 
در حالی است که مرکز تحقیقات با وجود 
حقوقــی  مســئولیت  کمیتــی  حا جایــگاه 
کنتــرل  در  نتیجــه  در  و  داشــته  قانونــی 
دســتگاه ها لازم اســت حداقــل دو بــار در 
ســال گواهــی کالیبراســیون اخذ شــود. در 
دانشــگاه ها با وجود هزینه های زیاد برای 
بحث پژوهش و تحقیق، نســبت به دقت 
و صحــت نتایــج و کالیبراســون مطالعــات 
و  می شــود  توجــه  کمتــر  آزمایشــگاهی 
بعضــاً از طریق مرکز تحقیقــات نتایج این 
تحقیقــات زیــر ســوال می رود. اینجاســت 
گام هایــی در جهــت همــکاری فــی  ما  کــه 

گیرد. بین انجمن و مرکز می تواند شکل 
روش هــای  از  اســتفاده  بحــث  در 
یــا  و  اســلگ  الکتــرو  جوشــکاری  نویــن، 
بحث هــای دیگــری کــه دنیــا بــه ســمت  و 
ســوی آنهــا حرکــت کرده اســت، در کشــور 
گام هایی برداشــته شــده ولی هنوز اشاعه 
بــرای  کنیــد  تصــور  اســت.  نکــرده  پیــدا 
جوشــکاری یــک ورق بــا ضخامــت شــش 
چندیــن  بایــد  هفــت  ســانتی متری  الــی 
پاس جوشــکاری انجام شــود؛ در حالیکه 
در  اســلگ  الکتــرو  روش  از  اســتفاده  بــا 
را  کوتاه تریــن زمــان می تــوان جوشــکاری 
انجام داد. باید روشــی برای کنترل کیفی، 
اطمینــان از کیفیــت جوشــکاری و حرکت 
بــه ســمت روش هــای جدید جوشــکاری 
در کشــور اتخــاذ شــود. ژاپنی هــا در بحث 
کیفــی  کنترل هــای  و  جــوش  ســاختار 
بســیار  جــوش  متالــورژی  بحث هــای  و 
مطالعــه کردند؛ این در حالی اســت  که در 
کشــور ما تحقیقات کمتری انجام شــده و 

کنون این خلأ احساس می شود.  هم  ا

ویژه نامه نشست اساتید و پژوهشگران 
سازه های فولادی کشور
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 بکارگیری فناوری 
 هوش مصنوعی 

 در راستای ایجاد تحول 
در صنعت فولاد

عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه صنعـــتی 
گفت: موضــوع فناوری های جدید  شــریف، 
بــه  اســت،  مهــم  بســیار  فــولاد  صنعــت  در 
کنــون صنعت  طــوری کــه بحــث BIM هــم  ا
پیشــرفت های  و  کــرده  را متحــول  ســاخت 
زیــادی در دنیــا حاصل شــده اســت؛ باید از 
آن در بحــث ســازه های فــولادی اســتفاده 

شود.
پروفسور همایون اسمعیل پوراستکانچی 
عضو هیئت علمی دانشگاه صنعـــتی شریف، 
گفــت: اســاس بحث هــای فنــی مطرح شــده 
بیشــتر مباحــث اقتصــادی اســت. دو مزیــت 
عمــده  فــولاد ســرعت و پتانســیل بــالا بــرای 
ســاخت اســت. باید روی این موارد کار شود. 
موضــوع فناوری های جدید در صنعت فولاد 
 BIM بســیار مهم اســت، بــه طوری که بحــث
کنون صنعت ســاخت را متحــول کرده و  هم  ا
پیشــرفت های زیــادی در دنیــا حاصل شــده 
اســت؛ باید از آن در بحث ســازه های فولادی 

استفاده شود.
خیلــی  کــه  مصنوعــی  هــوش  همچنیــن 
ســریع در حــال رشــد و توســعه اســت، بایــد 
بــه این مباحث نیز بپردازد. پیشــنهاد بنده 
دربــاره فعالیــت انجمــن ســازه های فولادی 
این اســت که مخاطبان انجمــن از اعضا به 
عمــوم افراد توســعه داده شــوند. همچنین 
IT در  بخــش  کــه  زیرســاخت هایی  از  بایــد 
اختیــار قــرار داده، اســتفاده نمــوده و ایــن 
کانال های مناســبی ادامه داده  مباحث در 

شوند.

عضو هیئت علمی دانشگاه قم، گفت: هم 
کابلی  کنــون پل هــای فــولادی و ســازه های  ا
کــه متأســفانه هیچ  بســیاری اجــرا می   شــوند 
وجــود  کشــور  در  آن   هــا  بــرای  آیین نامــه ای 
ندارد؛ حتــی در آییننامه های بین المللی نیز 

کمبودهایی وجود دارد. 
 دکتــر احســان دهقانــی فیروزآبــادی عضو 
تمــام  گفــت:  قــم،  دانشــگاه  علمــی  هیئــت 
مــوارد راجع به اقتصــاد به  خصوص در بحث 
کس و H گفته شــد؛ موضوعی  ســتون های با
که در  بحث ســازه های فولادی در دانشــگاه 
مغفول مانده این است که فقط به سازه های 
کــه  همانطــور  می   شــود.  توجــه  ســاختمانی 
اســاتید محترم فرمودنــد، مباحث اقتصادی 
کــه در ســازه های ســاختمانی  دلیلــی اســت 
کمتر از ســازه های فولادی استفاده می شود. 
آیین    نامــه ای  فنــی-  نقــص  بخــش  ایــن  در 

کنــون پل هــای  ا بســیاری وجــود دارد. هــم 
اجــرا  بســیاری  کابلــی  ســازه های  و  فــولادی 
کــه متأســفانه هیــچ آیین نامــه ای  می   شــوند 

بــرای آن   هــا در کشــور وجــود نــدارد؛ حتی در 
کمبودهایــی  آییننامه هــای بین المللــی نیــز 
وجود دارد و آموزش مدوّنی هم در خصوص 

آن ها داده نمی شــود. در خصوص سازه های 
ســیلابس  بایــد  کــه  فرمودنــد  نیــز  مختلــف 
کــه خوشــبختانه  کار شــود  نوشــته و بیشــتر 

کارهایی نیز انجام شده است. 
عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه قــم، گفت: 
ســازه های صنعتــی بســیاری )غیــر از ســوله( 
از  صحبــت  کــه  زمانــی  امــا  دارنــد؛  وجــود 
ســازه های صنعتــی بــه میــان می آیــد، همــه 
کثر  سوله های  فقط به فکر ســوله می افتند. ا
که ســازه های  صنعتی، نیروگاه ها و توربین ها 
کامــلا  مباحثــی  دارنــد،  ســنگینی  فــولادی 
متفــاوت از مباحــث ســازه   های ســاختمانی 
و  خســتگی  حرارتــی،  بحث هــای  دارنــد. 
فــولادی  بــا ســازه های  کــه مرتبــط  مــواردی 
اســت. بنابراین خواهش می کنــم که انجمن 
کنــون ایــن  کنــد. هــم ا در ایــن زمینــه ورود 
بایــد  اســت.  زیــاد  بســیار  کشــور  در  خلأهــا 

سیلابس درسی آن   ها را تهیه کرده و مباحث 
فــولادی  ســازه  یــک  در  شــوند.  ارائــه  فنــی 
صنعتی زمانی که مشــاوران چیزی را طراحی 
گر از آن ها بپرســید چرا این اتصال  می کنند، ا
اینگونــه اســت، پاســخی ندارنــد؛ جــرأت هم 
نمی کنند به آن دست بزنند. این موضوع به 
خاطــر نقص دانش فنی اســت که متاســفانه 
وجــود دارد و بایــد حــل شــود. بــه نظــر بنده 
گام هــای   انجمــن می توانــد در ایــن قســمت 

خیلی خوبی بردارد.
کــرد: نکتــه دیگــر در خصوص  وی اضافــه 
گــر نســخه انگلیســی  کــه ا نشــریه ایــن اســت 
در  می توانــد  شــود،  تهیــه  زودتــر  هــم  آن 
چــاپ مقــالات بــا کیفیــت بالاتــر و در ســطح 
بین المللــی کمــک ارزنده   ای نمایــد. جا دارد 
کــه در زمینــه ســازه های فولادی یک نســخه 

انگلیسی وجود داشته باشد.

آیین نامه های مدونی در بخش سازه های فولادی وجود ندارد

عضــو هیئــت  علمــی دانشــگاه تربت حیدریــه، گفت: یکــی از دغدغه های بنده این اســت کــه به موضوع 
آموزش دانشــجویان بیشــتر توجه شــود. باید ارتباط خوبی با انجمن   های علمی  مهندسی عمران 

گیرید. دانشجویی در سطح کشور شکل 
گفــت: بنــده   دکتــر اســماعیل غفــاری عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه تربــت حیدریــه، 

دغدغه    ای به نام آموزش دارم. متأسفانه شاهد آن هستیم که تا چند سال پیش ترکیب 
کنکــور از رشــته ریاضــی به تجربی و انســانی و مابقــی حرکت می کرد، ولــی امروزه ریاضی 
اصلاً یک رشــته اصلی به حســاب نمی آید؛ همه به ســراغ تجربی و انســانی می روند و 
تعــداد کمــی به رشــته ریاضی گرایــش دارند. وقتی نســل طراحان امروز ی بازنشســته 
شوند و از این وادی کنار روند، قطعاً در محاسبه  سازه های فولادی و بتنی  با مشکل 
مواجــه خواهیــم بــود. شــاید خیلــی گــزاف نباشــد که 20 ســال دیگــر برای محاســبات 

سازه ها از کشور هند مهندس وارد کشور شود.
در واقع به همان نســبتی که کمتر به ســمت ریاضی می آیند، قطعاً افراد باهوش تر به 

ســمت تجربی و حقوق می روند و این به دلیل اختلافات طبقاتی و مالی موجود در کشــور 
اســت. بــه همین دلیــل انتظار مــی   رود جامعه دانشــگاهی و انجمن نگاه متفاوتــی به آموزش 

داشــته باشــند. امــروز قبولــی در آزمون های نظام مهندســی کمتر از دو درصــد و آن هم با نمره ۴8 
اســت که بخشــی به ســختی آزمون و بخشی به ضعف شــرکت کننده ها برمی   گردد. این موضوعات باید در دو 

درس دو و ســه واحدی فولاد )۱( و فولاد )2( به دانشــجویی یاد داده شــوند که تضمینی هم برای ادامه تحصیل 

در مقطــع ارشــد و یادگیــری فــولاد پیشــرفته یــا طراحــی لرزه ای ســازه   های فولادی نیســت. به نظر می رســد 
انجمن می-تواند در رفع نقطه ضعفی که در سیســتم دانشــگاهی ایجاد می شــود، کمک کرده و تا 

حد زیادی آن را پوشش دهد.
 وی ادامــه داد: یکــی از راهکارهــا برگــزاری کلاس   هــای کمک آموزشــی اســت. پیشــنهاد 
می   شــود کلاس هــا بــه  صــورت ثبت  نامــی و گروهــی پیــش رفتــه و ترجیحا دانشــجو وارد 

که دانشجو این روزها دغدغه های بسیار مهم تری دارد.  پرداخت وجه نشود، چرا 
بایــد ارتبــاط خوبــی با انجمن   های علمی مهندســی عمران دانشــجویی در ســطح 
کشــور شکل گیرد. با معاونت های آموزشــی  مکاتبه شده و ثبت نام های گروهی انجام 
شــود. انجمــن ســعی کند بــا تدابیر و ارائــه راه حل   هایــی این نقطه ضعــف موجود در 
آموزش را که بخشــی از آن به  دلیل کمبود زمان اســاتید در دانشگاه ها است، پوشش 

دهد.
کــه شــاید روزی یکــی دو جلــد نیــز بــه آن اضافــه شــود، از نظــر  حجــم زیــاد مطالــب 
زمانــی بر عهده اســاتید نیســت و نمی تواننــد از پس آن برآیند. ضمن اینکه باید به ســمت 
ســازه های آموزشــی نیــز گام برداشــت. آخریــن درخت فــولادی در دانشــگاه اربیل کردســتان 
نصب شــده اســت و دانشــجو می   تواند برخورد ملموســی با مطالب یاد گرفته شــده داشــته باشــد. 
 جــای آن در تک تک دانشــگاه های فنی و مهندســی خالی اســت و قطعــاً انجمن می توانــد در این خصوص 

بانی خیر باشد.

باید به سمت سازه های آموزشی حرکت کرد

کشور در حوزه جوشکاری های سنتی با معضل کمبود جوشکاران دارای صلاحیت مواجه است
گفــت: موضــوع جوشــکاری و توجــه بــه فناوری هــای نویــن جــوش بســیار  عضــو هیئــت علمــی دانشــگاه علــم و صنعــت 

دارای  جوشــکاران  کمبــود  معضــل  بــا  ســنتی  جوشــکاری های  حــوزه  در  کشــور  کــه  جایــی  تــا  اســت  کلیــدی  و  مهــم 
کمبــود   صلاحیــت مواجــه اســت و بــرای اســتفاده گســترده از ســازه های فــولادی در کشــور، در ایــن حــوزه کســری و 

بسیاری وجود دارد.
دکتــر وحیــد بروجردیــان عضو هیئت علمی دانشــگاه علم و صنعت، گفت: در ادامه فرمایشــات آقای دکتر فرحبد 
که به درســتی اشــاره کردند، بنده نیز معتقدم موضوع جوشــکاری و توجه به فناوری های نوین جوش بســیار مهم و 
کلیدی اســت تا جایی که کشــور در حوزه جوشکاری های سنتی با معضل کمبود جوشکاران دارای صلاحیت مواجه 

است. برای استفاده گسترده از سازه های فولادی در کشور، در این حوزه کسری و کمبود بسیاری وجود دارد و به اندازه 
گر انجمن بتواند یک ساز و کاری بیاندیشد که بحث آموزش این  کافی جوشکاران دارای صلاحیت در دسترس نیست. ا

نیرو ها و الزام مجریان به اســتفاده از جوشــکارانِ دارای صلاحیت در این حوزه فراهم شــود، گام بســیار بزرگی در بحث ارتقای 
کیفیت سازه های فولادی برداشته خواهد شد.

پرداختن به مبحث دهم در حوزه اتصالات جدید، بحث طراحی دیافراگم ها
عضــو هیئــت  علمی دانشــگاه صنعتــی خواجه نصیرالدین طوســی، گفــت: پرداختن به مبحث دهــم مقررات ملی 

گم ها، مسائلی هستند که می توانند راهگشا باشند.   ساختمان، انواع اتصالات جدید و بحث طراحی دیافرا
دکتر محمدرضا مشــایخی عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی، گفت: در قالب بحث 
آموزش به نظر بنده خوب است که انجمن تدابیری بیاندیشد و کارگاه های آموزشی را به صورت جدی رشد و توسعه 
گم ها، مســائلی هســتند  دهد. راهنمای مبحث دهم مقررات ملی در خصوص اتصالات جدید و بحث طراحی دیافرا

که می توانند راهگشا باشند. به نظر بنده حتی برای بعضی اساتید که تجربه کافی ندارند نیز می تواند راهگشا باشد. 

یت ودن واحدهای درسی جدید در حوزه کامپوز افز
گر واحدهای درســی جدید در بخش کامپوزیت در  عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتی نوشــیروانی بابل گفت: »ا

جامعه نهادینه شود، به سمت توسعه حرکت خواهیم کرد«.
 پروفســور مرتضــی نقی پــور عضــو هیئــت علمی دانشــگاه صنعتی نوشــیروانی بابل، پیشــنهاد در خصــوص ایجاد 
گر این امر مهم در جامعه نهادینه  واحدهای درسی جدید و تدریس آن در بحث کامپوزیت ها را ارائه نمود و گفت: »ا

شود، به سمت توسعه حرکت خواهیم کرد«.

جای خالی موضوعی تحت  عنوان »یادگیری ماشین« در طراحی  سازه های فولادی
دانشــجوی دکتری گرایش مهندســی سازه دانشــگاه صنعتی شــریف، گفت: به  عنوان یک محقق تازه  ورود که حدود چهار 

سال است در حوزه سازه در حال انجام تحقیقات هستم، فکر می کنم جای خالی موضوعی با  عنوان »یادگیری ماشین« 
در طراحی ها خالی است.

 مهندس ســمانه رضائی دانشــجوی دکتری گرایش مهندســی سازه دانشــگاه صنعتی شریف، گفت: به  عنوان یک 
محقق تازه  ورود که حدود چهار ســال اســت در حوزه ســازه در حال انجام تحقیقات هستم، فکر می کنم جای خالی 

موضوعی با  عنوان »یادگیری ماشین« در طراحی ها خالی است. 
بیشــتر اســاتید حتی در دانشــگاه شــریف از ورود به این مباحث خودداری می   کنند و این موضوعات ناشــناخته 

مانده است. 
گر بخواهند راجع  به ماشین Learning و هوش مصنوعی اطلاعات کسب کنند، باید  در همین دانشگاه، دانشجویان ا

بــه دانشــکده کامپیوتــر بروند که در نهایت درباره یک  ســری روابط بنیادی و پایه ای مطالبی می خواننــد و چیزی درباره کاربرد 
آن   ها در سازه گفته نمی شود.

ویژه نامه نشست اساتید و پژوهشگران 
سازه های فولادی کشور
)نشست اول - بهار 1403(
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باید چرخه معیوب جذب دانشجو در صنعت اصلاح شود
دانشجوی کارشناسی  ارشد گرایش مهندسی سازه دانشکده فنی دانشگاه تهران گفت: چرخه جذب دانشجو در صنعت معیوب است و نیاز به اقدام عاجل دارد

 امیرمحمد سوسهابی دانشجوی کارشناسی ارشد گرایش مهندسی سازه دانشکده فنی دانشگاه تهران، گفت: اینکه انجمن سازه   های فولادی بحث کارآموزی و معرفی دانشجویان به صنعت را پیگیری کرد، 
بسیار ارزشمند است. صنعتگران همواره حامی ورود دانشگاهیان به صنعت هستند. فرصت ها و پیشنهادات مطرح   اند، اما در حال حاضر چرخه جذب دانشجو در صنعت معیوب است و مشکلات عدیده   ای 

دارد که نیاز به همکاری انجمن است تا بتواند این موضوع را به نحو مناسبی آسیب شناسی و مشکلات را برطرف نماید. 

ارائه سیاست   های تشویقی برای اساتید و دانشجویان 
، گفت: برای ایجاد انگیزه در اساتید و دانشجویان باید سیاست های تشویقی را در نظر داشت. عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی سهند تبریز

، گفت: برای ایجاد انگیزه در اســاتید و دانشــجویان باید سیاســت های تشویقی را در  کبری حامد عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتی ســهند تبریز  دکتر آرش ا
نظر داشت. 

بــرای اســاتید جلســات ارتباط با صنعت بســیار مفید اســت و بنــده خواهش می کنم اولویت های پژوهشــی که از طــرف صنعت با 
اهمیت تشخیص داده شده است، از طرف انجمن به کلیه دانشگاه ها اعلام شود و پس از آن تحقیقات توسعه داده شوند. هم 
کنون تحقیقات بســیار زیادی در دانشــگاه ها انجام شــده و انرژی و زمان زیادی صرف می شود؛ پیشنهاد می   شود این موارد  ا
هــم در دوره هــای آموزشــی به صنعت معرفی شــوند و مســکوت نمانند. حالا کــه مبحث دهم صرفاً براســاس آیین نامه های 
خارجی و AISC اســت؛ می   توان سیســتم های جدید را براســاس مدارک فنی که وجود دارد، از طرف ایران معرفی کرد و این 

امر قطعا انگیزه بسیار زیادی خواهد داد. 
، پایان نامه های برتر و یا حتی ثبــت اختراع هایی که در  انجمــن ســازه های فــولادی ایران زحمت می کشــد طرح های برتــر
گهی که  چنــد مرحلــه داوری می شــوند، معرفی می   نماید. پــس این ها را هم می   توان به صنعت معرفی کــرد. بنده بابت درج آ
در  گروه تلگرام برای کارآموزی منتشر شد بسیار سپاسگزارم؛ آن را در گروه دانشکده  ارسال کرده و دانشجویان زیادی استقبال 
کردند. همیشــه تلاش بر این بوده اســت که شــرکت های علاقمند، دانشــجو را به  عنوان کارآموز جذب و در صورت رضایت، آن ها را 

استخدام نمایند. 
این موضوع انگیزه را بیشتر می کند و حتی در کنار کنفرانس سازه های فولادی نیز می شود نمایشگاه کار را برقرار کرد و دانشجویان مستعد را شناسایی نمود. 

این ها واقعاً به افزایش انگیزه دانشجو یان کمک می کند. 
گر مقدور باشــد زمان کنفرانس به تابســتان انتقال داده شــود که با ترم تحصیلی تداخل نداشــته باشــد و یا در کنار آن برگزاری مجازی جلســه وجود داشــته  ا
باشــد که مشــارکت بیشــتری از اقصی نقاط دنیا شــکل گیرد و صرفاً روی کنفرانس حضوری تمرکز نشــود. از دوران شــیوع کرونا به بعد تجربیات استفاده از فضای 

کنفرانس ها بیشتر و تکمیلی تر شده است. مجازی در 
موضوعی که همه بزرگواران مســتحضر هســتند، اســتفاده مجدد از فولاد اســت که به  عنوان یک موضوع و طرح می توان روی آن کار کرد. دنیا امروزه به سمت 
استفاده از چاپ گرهای سه  بعدی رفته و بنده نیز تلاش کردم که روی این موضوع کار کنم؛ ولی تأمین تجهیزات و مصالح آن خیلی گران   قیمت است و امیدوارم 
گر در آینده ساخت  و ساز سنتی متحول شد،  که ا برای مرکز تحقیقات مقدور باشد که این چاپ گر ها را در کشور داشته باشیم و تحقیقات را به آن سمت ببریم 

حرفی برای گفتن داشته باشیم.

 پیشنهاد حامی مالی 
برای دانشگا های حوزه کارشناسی ارشد سازه

 مهنــدس رضــا ایمانیــان نجف آبادی عضو هیئت مدیره انجمن جوشــکاری و آزمایش های غیرمخــرب، گفت: از هیئت  مدیره 
انجمن سازه   های فولادی ایران به  دلیل ابتکار عملی که برای تشکیل جلسه هم اندایشی به خرج دادند، تشکر می کنم. وی نکاتی 

را در رابطه با جوشکاری و رنگ مطرح نمود. 

کنار بقیه جایزه ها  انجمن سازه های فولادی در 
گیرد گرد و استاد در نظر  یک جایزه شا

عضو هیئت مدیره انجمن جوشکاری و آزمایش   های غیرمخرب، گفت: از نظر بنده این 
انجمن ســازه های فولادی اســت و انجمن طراحی ســازه های فولادی نیســت؛ لذا موضوع 
را صرفــاً از طراحــی خارج کنیم. موضوعات جوشــکاری، خوردگی، مباحث کامپیوتر و بحث 
پرینت سه  بعدی موضوعات بسیار مهمی هستند که امروز مطرح شده   اند. لذا باید اساتید 

متخصص در این حوزه ها نیز درگیر شوند. 
یکــی از دلایلــی کــه کنفرانــس ســازه و فــولاد زیــاد صنعتگــران را جذب نمی کنــد این اســت که در 

طراحی فولاد مقاوم در ژاپن صحبت می   شود، ولی صنعتگری که در این کشور است، روی موضوعات ابتدایی خصوص مرزهای 
کار می کند. موضوع دیگر این که علوم کمتر توسعه  یافته در نصب، برشکاری و تخریب سازه است؛ در این علوم مشکلات جدی 

وجود دارد و باید پنل های ویژه گذاشته شود. 
یک کتاب مهندســی نصب ســازه فولادی وجود ندارد. بنده یک پیشــنهاد ویژه دارم که در فرهنگ ســازی بســیار مهم اســت و 
گرد و  بســیاری از مطالبی که دوســتان گفتند نیز به آن ربط دارد؛ در کنفرانس ســازه و فولاد در کنار بقیه جایزه ها، یک جایزه شــا

استاد در نظر گرفته شود. 
گرد و اســتاد امروز در وضع مناســبی قرار ندارد. در حالیکه اروپایی ها در بحث کوچینگ و منتورینگ پیشرفت های  ارتباط شــا

زیادی داشته   اند. به عنوان پیشنهاد آخر از انجمن های علمی دیگر نیز برای حضور در کنفرانس دعوت شود. 

  خلاصه و جمع بندی:
مهم ترین نتایج حاصل از اولین نشســت اســاتید و پژوهشــگران ســازه های فولادی، در ذیل به صورت خلاصه به عنوان 
دســتور راه انجمــن ســازه های فــولادی ایــران و وظایــف ایــن انجمن در آینــده ارائــه می گردند. در این راســتا از کلیه اســاتید، 
نخبگان و صاحب نظران دعوت می گردد چنانچه مواردی باید به این لیســت اضافه شــود و هرگونه پیشــنهادی که می تواند 
به ارتقای صنعت فولاد کشــور منجر شــود را از طریق ارســال ایمیل به دبیرخانه انجمن به آدرس info@isss. ir  اطلاع   رسانی 

نمایند. 
بر اســاس برآیند نظرات اســاتید و پژوهشــگران ســازه های فولادی کشور، مهم ترین وظایف انجمن ســازه های فولادی ایران 

عبارتند از:
 ایفای نقش بازوی علمی و اجرایی دفتر مقررات و مرکز تحقیقات و وزارت راه و شهرسازی و اداره استاندارد 

 ایجــاد حلقــه ارتباطــی مؤثر بیــن انجمن صنفی تولیدکنندگان با ذوب آهــن، فولاد مبارکه، پیمانــکاران، ارگان های دولتی و 
خصوصی ساخت سازه های فولادی به منظور صنعتی سازی و اصلاح الگوی مصرف سازه های فولادی

 انجام پروژه های پژوهشی پشتیبان بازنگری یا تدوین مباحث مقررات ملی ساختمان و قوانین نظام مهندسی با استفاده 
از ارتباط گسترده انجمن با دانشگاه ها و پژوهشگاه های معتبر سراسر کشور

 همکاری در تدوین ســند لازم  الاجرا برای مهندســان در مباحث اجرایی ساختمان و رفع کمبود راهکارهای اجرایی جهت 
کنترل ساخت و ساز در کشور

 فرهنگ   سازی در طرح و اجرای سازه های مختلط بتنی- فولادی در ساخت و ساز کشور
 فراخــوان در زمینــه نظرخواهــی در خصــوص بازنگری مباحث مقــررات ملی ســاختمان از مدیران شــرکت ها، کارخانجات، 

تولیدکنندگان و مشاوران طراح
 همکاری انجمن در برگزاری دوره های آموزشی ارتقای پایه نظام مهندسی و طرح سإالات آزمون های نظام مهندسی

 همکاری در پروژه های کنترل نظام مهندسی به عنوان بازوی علمی و فنی
 حضور نماینده انجمن در شــورای تدوین مقررات به منظور انعکاس مســائل و مشــکلات فنی- اجرایی و ارائه راهکارهای 

عملی
 بازنگری و تکمیل چک   لیست های اجرایی و نظارتی برای ارتقای کیفیت ساختمان ها و امتیازدهی به اجرای ساختمان که 

می تواند در مواردی  چون هزینه بیمه ساختمان تاثیرگزار باشد 
 امکان   سنجی و تسهیل ورود فناوری های نوین از طریق همکاری مؤثر با مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی

 بررسی سازگاری فناوری های نوین وارداتی از کشورهای پیشرفته با شرایط کشور به لحاظ زیرساختی، اقلیمی و لرزه خیزی 
توسط انجمن سازه های فولادی ایران

 بازنگری در تعرفه های حق الزحمه ناظرین و انجام پیشنهادات سازنده و مشوق در این خصوص
 همکاری در بازنگری جرایم تخلف ناظرین توسط انجمن

 مسابقه یا فراخوان دعوت مهندسین به ارائه راهکارهای اجرایی جهت کنترل ساخت و ساز
 تهیه فیلم     و انیمیشن های آموزشی در خصوص طراحی و ساخت سازه   های فولادی

 تهیه معادل مبحث دهم مقررات ملی ساختمان نظیر آبا که برای مبحث نهم در سازمان برنامه وجود دارد
 تهیه دستنامه های فنی- اجرایی که می تواند در همسان سازی و اصلاح دانش فنی- مهندسی در کشور نقش به  سزایی 

داشته باشد

انجمن سازه های فولادی ایران مراتب تشکر و قدردانی از حسن همکاری و خدمات خالصانه و زحمات 
بی شائبه جناب آقای دکتر مهدی حیدری، ریاست محترم مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی و 
همکاران محترم را که در برگزاری هر چه بهتر این رویداد تلاش نمودند، اعلام می دارد. بدون شک برگزاری 
موفق اولین نشست تخصصی اساتید و پژوهشگران سازه های فولادی که حاصل همکاری ارزنده مرکز 
تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی و انجمن سازه های فولادی ایران بوده است، قابل تقدیر و زمینه ساز 

ترقی و تحقق اهداف شایسته و پیشرفت کشور در این صنعت خواهد بود.

تقدیر و تشکر

ویژه نامه نشست اساتید و پژوهشگران 
سازه های فولادی کشور
)نشست اول - بهار 1403(
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: حبیبه رحیمیان دبیر تحریریه  و ویراستار
طراح و صفحه آراء: داود احمدی

عکس و فیلم: مهندس علیرضا مقدم نژاد و مهندس معین ملکیان
هماهنگی و سرپرست دبیرخانه: مهندس فاطمه حسینی

ی- فاز 2 شهرک فرهنگیان- خیابان نارگل رگراه شیخ فضل ا… نور  آدرس: تهران- بز
ی وی- خیابان حکمت- مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرساز  خیابان شهید علی مر

انجمن سازه های فولادی ایران
تلفن: 02188255942

 ویژه نامه نشست 
 اساتید و پژوهشگران 
سازه های فولادی کشور
)نشست اول - بهار 1403(


